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V letu 1977 se bomo soočili še z mnogimi
težavami
Vinko Golc. dipl. ing.

Ko smo se lani poslavljali 
od starega leta, ki je bilo za 
našo delovno organizacijo ze
lo uspešno, smo že predvide
vali težave za letošnje leto.

Planske naloge bomo sicer 
v letošnjem letu po teži do
segli ca. 102 %, slabše pa bo 
dosežena prodaja izdelkov, ki 
bo dosežena ca. 89 %. Iz tega 
je za podjetje rezultirati dva 
parametra:

1. Nižja je prodaja najbolj 
akumulativnih predmetov od 
v planu predvidenih.

2. Zaradi stalnega narašča
nja stroškov proizvodnje bo 
ostanek dohodka nižji od pla
niranega.

V letošnjem letu je bila in
flacija v naši državi spravlje
na sicer v normalne okvire, 
toda tudi tistih 10 do 11 %, 
kolikor bodo podražitve v le
tošnjem letu, smo morali v 
naši delovni organizaciji sami 
pokrivati. Kot je  znano, nam
reč so cene naših izdelkov 
pod kontrolo zveznih organov 
in se letos celo leto niso me
njale.

Poleg tega smo doživeli 
krizno obdobje aprila in ma
ja, ko se je uvedel red na

področju plačevanja za vso 
državo. Od takrat dalje nam
reč nihče več ne naroča na
ših izdelkov, če zato nima fi
nančnega pokritja. Zadevo pa 
smo reševali še tako, da smo 
delali na zalogo in iskali trg 
v tujini.

V drugem polletju nam je 
uspelo plasirati veliko več na
ših proizvodov na tuja trži
šča, tako da bomo letno plan
sko vrednost prekoračili za 
ca. 10 %. Ker na izvozu dose
gamo nižje prodajne cene, bo
mo razumljivo nižji dohodek 
nosili sami.

Težka situacija, ki je bila 
posebno težka od marca do 
septembra, se proti koncu le
ta popravlja. Tako prihajajo 
naše strokovne službe z red
nim gospodarskim načrtom 
pred kolektiv, ki bi ga mora
li drugo leto speljati, če ne 
bo kakšnih nepredvidenih te
žav.

Treba se je namreč zaveda
ti, da smo v 9 mesecih letos 
izvozili po teži 47 % naših iz
delkov. Za drugo leto sicer 
planiramo nekaj nižji odsto
tek izvoza, vendar pa je po 
vrednosti večji od letošnjega

plana. Ker se vse svetovne 
ekonomije čedalje bolj zapi
rajo v svoje okvire, je proda
ja robe v tujini tudi vedno 
težja.

Vsi v kolektivu se moramo 
zavedati ene osnovne naloge 
in to je, da se v tujini lahko 
proda le, če je blago kvalitet
no, dobavljeno na rok in da 
je cena konkurenčna. Torej je 
naša osnovna naloga, da z več
jo produktivnostjo in večjim 
izkoristkom delovnih naprav 
skušamo biti čim bolj kon
kurenčni.

Naloga, pred katero stoji 
celotno gospodarstvo v drža
vi, namreč povečati produk
tivnost in industrijsko proiz
vodnjo, je za naš kolektiv še 
kako pomembna.

Po sedanjem stanju, ki je na 
svetovnem trgu za naše izdel
ke, bo treba res veliko priza
devanja, predvsem na komer
cialnem področju in to v Ve
rigi, ter na nivoju SŽ, če bo
mo hoteli tudi drugo leto pre
koračiti izvoz preko 6 milijo
nov dolarjev.

Z vso silo bo potrebno, da 
investicijski oddelek in vzpo

j ž e l i j o
s
Is
! a&em čLan&m deL&ane
\
\ &kupn(9L&ti, n^i^amm 
J & a a ^ c e m , upG ikG fcencem , 
\ na&im a&fiak&m,
\ pa&L&anim pci^ateL^em
s
! in &&em bcalcem
ì Q U e tiy e
\
j DRUŽBENOPOLITIČNE ORGANIZACIJE 

j IN UREDNIŠTVO GLASILA 

j SAMOUPRAVNI ORGANI,
s
*

redno vzdrževanje delata na 
čimprejšnjem prehodu inve
sticij, ki so že v gradnji — v 
redno obratovanje.

Nova postrojenja, ki so še 
v poskusnem obratovanju, 
morajo dati v letu 1977 prav 
gotovo že pozitivne finančne 
rezultate.

Pred nami je tudi velika na
loga glede nadaljnjega razvi
janja samoupravnih pravic. 
Zakon o združenem delu je 
sprejet. Sedaj imamo vse in 
bo potrebno v okviru naših 
možnosti prilagajati vse sa
moupravne akte temu važne
mu zakonu. V preteklosti, ko 
smo se organizirali v TOZD, 
smo sprejeli celo vrsto spo
razumov in drugih samo
upravnih aktov. Bile so tudi 
napake, toda treba je razu
meti, da ti niso bili nikoli na
pravljeni zato, da bi delali ko

mu škodo, ampak vedno le s 
ciljem, da bi nam bilo vsem 
bolje.

Življenje gre dalje, stvari se 
menjajo, tehnologija je vedno 
bolj zahtevna in zahteva če
dalje bolj strokovno z zna
njem oborožene ljudi. Tako 
bo treba tudi v bodoče dela
ti na tem, da bomo kader, ki 
ga imamo, čim bolje izkori
stili, pri tem pa seveda upo
števali tako teoretsko kot 
praktično znanje.

Na koncu se vsem članom 
kolektiva zahvaljujem v svo
jem imenu in imenu vodstva 
podjetja za ves trud, ki ga je 
vsak posameznik prispeval 
pri izpolnjevanju naših delov
nih nalog.

V letu 1977 želim vsem obi
lo zdravja in zadovoljstva ta
ko v njihovem delovnem oko
lju kot v okviru družine.



Letu 1977 nasproti
Marjana Kozamernik, dipl. oec.

Bližamo se koncu leta in 
ugotavljamo rezultate poslo
vanja v preteklem obdobju. 
Če jih primerjamo z doseže
nimi v letu poprej ali pa s 
planiranimi v 1. 1976, ne mo
remo biti popolnoma zadovo
ljni. Letos smo morali reševa
ti vrsto različnih problemov. 
Najvažnejši je bil izpad pro
daje v aprilu, maju, juniju in 
juliju. Šele v avgustu so se 
razmere izboljšale. Izpada 
prodaje nismo mogli nadok
naditi do konca leta in je do 
sedaj dosežena realizacija na 
eksternem trgu še vedno pod 
lanskoletno ravnijo. Prav ta
ko zaostaja količinska proda
ja za proizvodnjo, kar ima za 
posledico porast zalog goto
vih izdelkov.

Ocena pokazalcev gospo
darjenja kaže, da bomo pla
nirani družbeni produkt do
segli 98 %, amortizacijo 100 
odst., dohodek bo manjši za 
2 %, ostanka dohodka ne 
predvidevamo. Pri tem smo 
zaposlovali 34 oseb manj od 
planiranih in izplačali popreč
ne neto OD na zaposlenega v 
višini 4.150 din in ne 4.281 din, 
kot je bilo določeno z gospo
darskim načrtom za letošnje 
leto. Slabšim poslovnim rezul
tatom smo morali vsekakor 
prilagajati tudi politiko OD, 
zaloge gotovih izdelkov so več
je za 18% od predvidenih, 
kar zahteva dodatno angažira
nje trajnih obratnih sredstev, 
katerih pa nam primanjkuje. 
Fizični obseg proizvodnje bo 
približno enak planiranemu, 
vendar zajema tudi proizvod
njo vlečene žice, ki pa v pla
nu za 1. 1976 ni zajeta. Za pri
hodnje leto in za celotno 5- 
letno razdobje srednjeročnega 
plana pa smo vnesli tudi pro
izvodnjo vlečene žice, ki se je 
v letošnjem letu pojavila z 
aktiviranjem novega obrata 
priprave materiala.

Bolj uspešni kot na doma
čem trgu smo bili pri dosega
nju planskih nalog v zunanje
trgovinski menjavi. Plan izvo
za smo presegli predvsem na 
konvertibilnem področju. U- 
vozili pa smo manj od pred
videnega. Velik izvoz je sicer 
pozitiven, a če pogledamo še 
cene, po katerih izvažamo, je 
rezultat drugačen. Izvozili 
smo 45 % prodane količine, 
kar predstavlja le 35 % vred
nosti. Poprečno dosežena pro
dajna cena na 1 kg izdelka je

bila na domačem trgu kar 
49 % višja od izvozne cene. 
Takšne razlike v tržnem po
ložaju smo med posameznimi 
TOZD skušali uravnavati s si
stemom izvoznih premij. Te 
premije bodo ostale v veljavi 
tudi v prihodnjem letu, ven
dar bo premijski pravilnik 
nekoliko spremenjen. Dodani 
mu bodo še nekateri drugi 
elementi, ki prav tako izhaja
jo iz zunanjetrgovinske me
njave, kot npr. razlike v na
bavni ceni repromateriala, ki 
ga kupujemo po nižjih cenah 
v vzhodnih državah na osnovi 
blagovne menjave, pa tudi pri
znanje udeležbe posamezne 
TOZD v izvozu druge TOZD, 
če zanjo izdeluje polizdelke 
in se ti vgrajujejo v izdelke, 
ki se bodo izvozili.

Če pogledamo še izpolnitev 
plana investicij, opazimo, da 
smo v glavnem upoštevali 
srednjeročni program razvoja 
delovne organizacije. Pri tem 
pa ugotavljamo, da preteče od 
začetka gradnje pa do aktivi
ranja vse preveč časa. S tem, 
ko so investicije evidentirane 
kot nedovršene, ne dajejo no
benega učinka in od njih ne 
moremo obračunavati amor
tizacije. Sredstva ostajajo ta
ko predolgo neizkoriščena.

Leto 1976 je bilo prvo v pet
letnem srednjeročnem plan
skem obdobju. Za letos je ta 
plan predvideval fizični obseg 
proizvodnje 15.230 ton izdel
kov, kar pa bomo dosegli le 
91 %, saj je že letni plan od
stopal od srednjeročnega. Tu
di za prihodnje leto ne bomo 
mogli postaviti plana v višini 
srednjeročnega. Težko je nam
reč za 5 let vnaprej predvide
ti gibanje obsega proizvodnje 
in gospodarsko rast, ker ni 
odvisna od internih faktorjev, 
ampak v mnogo primerih od 
zunanjih činiteljev.

Osnutek plana za prihodnje 
leto, ki ga je  dal poslovni od
bor v javno obravnavo dne 3. 
dec. 1976, predvideva fizični 
obseg proizvodnje 15.936 ton. 
Za posamezno TOZD je pred
videna eksterna proizvodnja:
TOZD Vijakarna 3.767 ton
TOZD Verigama 3.780 ton
TOZD Sidrne verige 7.199 ton 
TOZD Kovačnica 1.190 ton

Predvideni obseg proizvod
nje predstavlja v TOZD Vija
karna 94 % glede na plan za 
letos in 120 % glede na dose
ženo proizvodnjo. V TOZD

Verigama je plan 3.780 ton, 
kar predstavlja 97 % od plana 
za letos in 117 % na doseženo 
proizvodnjo. Za TOZD Sidr
ne verige predvidevamo 7.199 
ton izdelkov, ker je glede na 
letošnji plan 152% (letošnji 
plan 152% (letošnji plan ni 
vključeval proizvodnje žice in 
zato takšno razmerje) in 112 
odstotkov na doseganje.

Plan za TOZD Kovačnico je 
postavljen na višini 106 % na 
letošnji plan, ki pa bo predvi
doma 100% dosežen.

Izhodišča za sestavljanje 
gospodarskega načrta za leto 
1977 so bila postavljena v 
okviru Slov. železarn. Tako naj 
bi dosegli blagovno proizvod
njo 798.000 ton, povečali pro
duktivnost dela letno za 4 %, 
izvoz naj bi planirali v višini 
60 milijonov dolarjev in števi
la zaposlenih ne povečali za 
več kot 2%. Pri načrtovanju 
osebnih dohodkov moramo 
upoštevati določilo samoup
ravnega sporazuma o merilih 
za pridobivanje in razporeja
nje dohodka ter delitev sred
stev za osebne dohodke v črni

in barvni metalurgiji SR Slo
venije. Osebni dohodki naj bi 
porasli za največ 12 °/o, kar 
izhaja iz rasti jproduktivnosti 
in rasti življenjskih stroškov. 
Povečanje pa naj se meri na 
normalne osebne dohodke v 
1. 1976.

Navedeni podatki o planu 
za prihodnje leto se bodo v 
času javne obravnave verjetno 
še kaj spreminjali. Pripombe 
na plan bo usklajeval delavski

devati, da bomo postavljene 
naloge izpolnili v čim večji 
meri in tako prispevali k sta
bilizaciji gospodarskega polo
žaja delovne organizacije.

Ob koncu navajam še po
datke o osebnih dohodkih za
radi primerjave z ostalimi 
proizvajalci v okviru Sloven
skih železarn.

Poprečni OD v okviru SŽ 
so za mesec oktober znašali:

Med predelovalci je Tovar-

Plan 1976 Doseženi Indeks
JESENICE 4.225 4.290 102
RAVNE 4.400 4.483 102
ŠTORE 4.300 4.268 99
PLAMEN 4.183 3.858 93
TOVIL 4.072 3.716 91
VERIGA 4.281 4.243 99
ŽIČNA 3.848 3.343 87
MET. INŠTITUT 5.330 4.830 90
SŽ 6.761 6.825 101

svet DO in dal končni predlog 
v potrditev delovnim skupi
nam.

Prihodnje leto si bomo mo
rali s skupnimi močmi priza-

na verig še vedno na prvem 
mestu. Če primerjamo po
prečne OD v letošnjem letu, 
ki so 4.039 din, s planiranimi, 
zaostajamo za 6 %.

Delo OOS in sekretariata konference
Jože Hozjan

Od poletja do danes je bilo 
delo OOS zelo živahno, kar 
dokazujejo tudi številne seje 
IOOOS v TOZD. Izvršni od
bor osnovne organizacije sin
dikata TOZD Kovačnica se je 
sestal na osmih rednih sejah 
ter na eni izredni, prav tako 
je sklical trikrat politični ak
tiv v TOZD. V TOZD Verigar- 
ni je imel tudi osem rednih 
sej ter dve izredni. IOOOS v 
TOZD Vijakarna je po številu 
sej najboljša, saj so imeli 
enajst rednih sej ter dve iz
redni. V TOZD Sidrne verige 
je OOS imela sedem rednih 
sej ter eno izredno. IOOOS 
Vzdrževanje so se sestali na 
desetih rednih sejah in eni 
izredni. V Orodjarni se je 
IOOOS sestal komaj štirikrat 
na redni seji in eni izredni. 
Skupne službe so imele deset 
rednih sej. Pri teh sejah so 
bili na pobudo OOS sklicani 
tudi politični aktivi po TOZD 
dvakrat in tudi več. Sekre
tariat je med tem časom imel 
trinajst rednih sej, eno pro
gramsko konferenco, dve iz
redni seji ter en sosvet z zu
nanjimi predstavniki sindika
ta in partije. Pri vsem tem je 
bil sekretariat koordinator in 
tudi nosilec akcij. IOOOS v 
TOZD so odigrali svojo vlogo, 
nekateri bolj dosledno, drugi 
pa manj. Naj naštejem samo 
nekatere važnejše akcije.

Pri teh je bila najbolj važna 
razprava o osnutku zakona o 
združenem delu. Po imenova
nju komisij za izdelavo anali
ze samoupravnih odnosov v 
OZD so IOOOS imenovali ko
misije za izdelavo analize v 
TOZD. Te komisije so bile 
imenovane na političnih akti
vih v TOZD. Ko so komisije 
opravile svoje delo, se je sestal 
politični aktiv v OZD in v 
TOZD, analizo dopolnil ter jo 
dal v javno razpravo na zbore 
delavcev v TOZD. Vse TOZD so

V počastitev Dneva republike

obravnavale analize za svoje 
TOZD, za skupne službe ter 
analizo, ki je bila narejena za 
OZD. Pred sklicem v TOZD 
smo z analizo preko informa
torja seznanili vse člane naše 
OZD.

Na osnutek zakona je bilo 
v naši OZD vsega skupaj de
vet vprašanj ali pripomb, ki 
so bili tudi vsi potrjeni na

zborih delavcev v TOZD. Vse 
pripombe so bile posredovane 
skupaj z zapisniki na Občinski 
sindikalni svet in ta jih je 
posredoval republiški komisi
ji za uskladitev. Tudi analiza 
samoupravnih odnosov je bila 
dosti dobro narejena, kljub 
temu, da so se nekateri tova
riši branili tega dela, med nji
mi tudi član ZK. Analiza je



Nova hladna valjarna — velika 
pridobitev slovenskega železarstva

nakazala nekaj napotil in po- 
mankljivosti, ki pa se jih ho
mo takoj lotili, saj je bil za 
kon pravkar sprejet. Ta zakon 
daje sindikatom veliko večjo 
vlogo kot doslej, saj omenja 
sindikate kar v 44 členih. Kot 
druga pomembna akcija je bi
la za sindikate kakor tudi za 
ostale družbeno-politične orga
nizacije v naši OZD ljudsko 
posojilo za ceste. V ta namen 
je bilo sklicanih več političnih 
aktivov v OZD in tudi v 
TOZD. Pri tej akciji so bili 
angažirani vsi vodje TOZD. To 
se pozna tudi pri odstotku po
sameznih TOZD, ki jih v celoti 
objavljamo.

S tem poročilom za nas 
sindikate akcija še ni konča
na. Nujno je potrebno analizi
rati vse tiste, ki so letos bili 
udeleženi pri posojilu za pri
vatno gradnjo ali dobili kre
dite. Ravno tako bomo ugoto
vili, koliko članov ZK ni pla
čalo polovico plače, prav tako 
pri IOOOS in tudi pri mladi
ni. Nato pa vse tiste, ki so 
zgoraj zajeti, objavimo v na 
slednji številki našega glasila. 
Naj se javno ve, kdo družbi 
samo jemlje, ni pa pripravljen 
tudi dajati.

In kot tretja pomembna 
akcija je pomoč ob potresu 
na Tolminskem. Že od prvem 
potresnem sunku so se vse 
OOS odpovedale dotaciji, ki jih 
daje konferenca iz svojega 
predračuna, to je 20 dinarjev 
po osebi. Ob drugem potresu 
smo dali pobudo, kar so tudi 
vse OOS podprle, da se eno
dnevni zaslužek nameni potre- 
semu področju. Poleg tega 
smo z OOS TOZD Kovačnica 
pripravili skupno z Ob SS de

lovno akcijo, ki se jo je ude 
ležilo 35 članov TOZD. V dru
gi delovni akciji pa se je ude
ležilo 42 članov v glavnem iz 
Vzdrževanja in Vijakame. Po
moč potresnemu področju 
znaša skupaj okoli 40 milijo
nov dinarjev.

Sindikati smo tudi letos or
ganizirali srečanje članov ko
lektiva v Krpinu, ki pa žal 
zaradi slabega vremena ni bilo 
najbolj uspešno. Pri vsem tem 
delu smo imeli še druge nalo
ge, ki so pa tudi pomembne 
za naš samoupravni sistem.

Organizirali smo enodnevni 
seminar za delegate in sindi
kalne aktiviste. Obravnavali 
smo osnutek sindikalne liste 
in dali tudi nekaj svojih pri
pomb. Organizirali smo razne 
strokovne ekskurzije in izlete 
za članstvo, in še bi lahko na 
števal.

V naših OOS ravno sedaj 
tečejo razprave o invidualnih 
poslovodnih organih in za vod
je TOZD. V javni razpravi je 
več samoupravnih sporazu
mov in tudi devetmesečna po
ročila o poslovanju naše OZD. 
Kmalu bodo aktualni tudi let
ni plani za TOZD in OZD, ki 
prav tako ne smejo mimo sin
dikalnih organizacij. V vseh 
OOS bomo morali narediti 
analizo o izvršenih sklepih 
osmega kongresa Zveze sindi
katov Slovenije.

Pripraviti bomo morali po
ročilo za občne zbore v TOZD, 
ki morajo biti končani do 
konca februarja. Tu v tem 
članku nisem omenjal dela 
kulturne in športne komisije 
o tem berite v njihovih poro
čilih.

Ob dnevu republike so na 
Jesenicah v navzočnosti okoli
15.000 delovnih ljudi slovesno 
odprli novo hladno valjarno 
na Beli, v kateri bodo proiz
vajali letno okoli 15.000 ton 
nerjavnih, 30.000 ton dinamo 
in 70.000 ton mehkih hladno 
valjanih trakov.

Nova hladna valjarna je ve
ljala 1.753 milijonov dinarjev. 
Je sodobno opremljena, saj je 
vanjo vgrajenih preko 30 mi
lijonov dolarjev moderne iz 
ZDA uvožene opreme.

Otvoritvi, ki je bila osred
nja slavnost v počastitev dne
va republike, je prisostvovalo 
mnogo uglednih gostov, med

Delo sveta ZK
Vladimir Silič

V zadnjem obdobju je bilo 
delo sveta precej razgibano, 
vendar je slej ko prej še vedno 
največjo težo svojega dela po
svetil gospodarskim gibanjem 
v naši delovni organizaciji.

Neugodna gospodarska gi
banja v delovni organizaciji 
so se kljub vsem ukrepom, 
ki so bili sproženi na pobudo 
sveta ZK nadaljevala tako, da 
smo na zadnji seji ugotovili, 
da vsi predlagani ukrepi niso 
bili učinkoviti, oziroma jih vo
dilni niso uspešno izvajali.

Zaradi takega stanja je svet 
sprejel sklep, da morajo o 
nastali gospodarski situaciji, 
po devetmesečnem poslovanju, 
razpravljati člani po vseh os
novnih organizacijah ZK in 
predlagati, kako pospešiti rea
lizacijo zastavljenih ciljev. 
Predlogi osnovnih organizacij 
bi bili opora pri nadaljnjem 
delu sveta ZK.

Svet ZK je v tem obdobju 
obravnaval tudi aktivnost po
sameznih osnovnih organiza
cij. Na osnovi narejenega pre
gleda je razvidno, da se aktiv
nosti po posameznih osnov
nih organizacijah močno raz
likujejo in to po številu ob
ravnavanih problemov, kot 
tudi po vrsti vprašanj, o ka
terih so posamezne osnovne 
organizacije razpravljale. Do 
neke mere je ta različnost 
utemeljena, vendar pa v to
likšni meri kot je to sedaj, 
tega ni moč razpravljati. Da 
bi se delo osnovnih organiza
cij ZK poenotilo, je predvide
no, da se izdela matrični pre
gled aktivnosti, na podlagi ka
terega bodo posamezne osnov
ne organizacije ZK lahko kori
girale svoja delovanja.

Iz napravljenih pregledov 
je razvidno, da je tako po šte
vilu obravnavnih primerov, 
kot tudi po kvaliteti obravna
ve posebno prizadevna osnov
na organizacija Sidrne verige.

Svet je obravnaval aktiv
nost vodilnih in vodstvenih 
delavcev glede na to, kako se 
le-ti vključujejo v proces sa
moupravnega odločanja. Svet 
ugotavlja, da je s strani de

njimi sekretar izvršnega ko
miteja CK ZKJ Stane Dolanc, 
ki je bil tudi slavnostni go
vornik.

Ta velika zmaga jeseniških 
železarjev, ki so pridobili ve
lik sodoben obrat, ni pomem
bna samo zanje, ampak veli
ko pomeni tudi v okviru slo
venskega in jugoslovanskega 
gospodarstva, saj bo hladna 
valjarna proizvajala dragoce
no pločevino, ki smo jo doslej 
uvažali in drago plačevali.

Pred veliko množico delov
nih ljudi in občanov jeseni
ške in radovljiške občine je 
bil v veliki hali valjarne izve
den bogat kulturni program.

lavcev, ki delajo na teh de
lovnih mestih in od katerih se 
zahteva, da izpolnjujejo nalo
ge, ki jim jih nalaga obveznost 
po moralno političnih kvalite
tah, čutiti vse premalo sode
lovanja pri uresničevanju in 
spodbujanju samoupravnih 
odnosov.

še posebno se je to pokaza
lo v zadnjem času v obdobju 
ustanavljanja TOZD, pri spre
jemanju in oblikovanju naših 
internih samoupravnih aktov 
kot tudi ob priliki obravnave 
osnutka zakona o združenem 
delu.

V tistih delovnih sredinah, 
kjer je delo vodilnih in vod
stvenih delavcev na področju 
samouprave boljše, opažamo 
tudi boljšo obveščenost in so
delovanje vseh zaposlenih v 
enoti. Zato gornje ugotovitve 
ne smemo posploševati na vse 
vodilne in vodstvene delavce.

Poleg godbe jeseniških žele
zarjev so sodelovali združeni 
pevski zbori jeseniške in ra
dovljiške občine ter solist Ja
ka Jeraša.

Ob koncu kulturnega spo
reda so navzoči imeli izredno 
priložnost, ogledati si hladno 
valjarno in naprave v njej.

Jeseniški železarji so upra
vičeno ponosni, da so praznik 
republike počastili z otvorit
vijo nove hladne valjarne, ki 
je v ponos ne samo njim, 
ampak tudi nam vsem, ki 
smo združeni v slovenskih 
železarnah in naši širši domo
vini.

N. B.

Kljub temu pa je svet ZK 
sklenil, da pošlje pismeno 
opozorilo vsem vodilnim in 
vodstvenim delavcem kot tudi 
individualnim poslovodnim or
ganom, s katerimi jih bomo 
opomnili na njihovo delovno 
dolžnost, ki izvira iz zahteve 
moralno političnih kvalitet.

Poleg tega je svet ZK spre
jel tudi sklep, da se glede na 
integracijo izvede postopek za 
vključitev osnovne organizaci
je ZK iz TIO v delo sveta. Za 
realizacijo sklepa je bil zadol
žen sekretar sveta. Sklep je 
bil v mesecu novembru že re
aliziran in na seji osnovne 
organizacije ZK v TIO sta bila 
imenovana dva člana, ki jo 
bosta zastopala v delu sveta. 
Na tem sestanku smo se do
menili, da je treba na enak 
način vključiti v skupno ak
tivnost tudi sindikalno orga
nizacijo in organizacijo ZSMS 
iz TIO.

POROČILO O VPISU POSOJILA ZA CESTE 
(zaključeno 29. 10. 1976)

V pisno  m e s to
š te v i lo
z ap o s l.

š te v i lo  
v p is n i

k o v  po s .
%
3:2

S k u p n i
z n ese k
v p is a n .
p o s o ji la

P o p rečn i 
z n esek  n a  

v p isn ik a

l 2 3 4 5 6

DS Skupne službe 259 186 72 295.900 1.591
TOZD Kovačnica 125 111 89 124.300 1.290
TOZD Sidrne verige 116 83 72 116.700 1.406
TOZD Verigama 214 115 54 102.100 888
TOZD Vijakarna 196 160 82 232.900 1.456
TOZD Vzdrževanje 135 75 55 59.100 788
TOZD Orodjarna 67 52 78 65.800 1.265

SKUPAJ 1.113 782 70 996.800 1.275

Vpisani znesek, ki so prispevali posamezniki znaša okoli 
50 % po planu predvidenega zneska.

Poleg posojila, ki so ga vpisali posamezniki, je tudi delov
na organizacija vpisala 700.000 dinarjev. Tako znaša celokupni 
znesek vpisanega posojila 1,696.800 dinarjev.

! Ali veste?
— da imamo v TVL trenutno 80 prosilcev za sta

novanja;
— da je bilo v TVL izdelano v letu 1949 okoli 

2.891 ton izdelkov, leta 1975 pa 13.147 ton;
— da smo v menzi od 1. 1. do 30. 10. 1976 pospra

vili: 41.724 kg kruha, 20.026 kg mesa in mesnih izdel
kov, 8.468 kg krompirja in samo 2.357 kg zelja;

— da v TVL od 1. 11. 1976 dalje lahko broniramo 
v zaščitni atmosferi;

— da se je zaščitna krema za roke, ki jo dobivajo 
delavci na nekaterih delovnih mestih dohro obnesla 
in da bi bilo zaželjeno, da jo delavci dobivajo tudi v 
bodoče, čeprav je iz uvoza;

— da je bil osebni dohodek pri nas v letu 1951 
(mesečno neto na zaposlenega) 5.128 dinarjev, v letoš
njem letu (10 mes.) pa 403.900 S din — poprečno;

— da je bilo letos že 5 nezakonitih vselitev v stano
vanja, s katerimi razpolaga »Veriga«, od tega trije vlo
mi in dvoje brez odločb.

s
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Seminar za delegate 
in sindikalne aktiviste

Sindikalna aktivnost 
v TOZD  
kovačnicaJože Hozjan

V naši OZD imamo delega
cijo zbora združenega dela, 
splošno delegacijo in tudi sa
moupravni organi so voljeni 
po delegatskem sistemu. De
legacija zbora združenega dela 
šteje 25 delegatov. Tu se sre
čujemo z različnimi težavami, 
kot je prepozno sprejemanje 
gradiva, preobširno gradivo, 
neresnost nekaterih članov, 
nesklepčnost in drugo. Podob
ne težave ima tudi splošna de
legacija, ta še toliko večje, 
ker je deljena na več področij 
dela, kot je zdravstvo, šolsko 
otroško varstvo, telesna kul
tura in kultura. Pri tej dele
gaciji je tudi nekaj članov za
pustilo našo OZD in še to, 
da niso zastopani vsi TOZD. 
Zaradi pomembnosti te dele
gacije bomo sindikati pripra
vili ob letnih sindikalnih kon-

Ing. Janez Smole
V tem mesecu je aktivnost 

vseh samoupravnih organov 
od temeljnih organizacij do 
federacije zelo velika. Pred 
njimi stojijo tele pomembne 
odločitve in dogovori: spreje
manje srednjeročnih planov 
v letih 1976 do 1980 in spreje
manje nalog in dogovorov za 
uresničevanje teh planov leta 
1977.

V središču naše pozornosti 
so predvsem samoupravni 
sporazumi o temeljnih sred
njeročnih planov samouprav
nih interesnih skupnosti na 
področju družbenih dejavno
sti (izobraževanje, otroško 
varstvo, raziskovalna dejav
nost, zdravstvo, socialno skrb
stvo, pokojninsko in invalid
sko zavarovanje). Razvoj in 
delo teh dejavnosti pa vpliva 
na gospodarjenje in rezultate 
dela v temeljnih organizacijah 
in na zadovoljevanje potreb 
oziroma standard vsakega po
sameznika. Zato je važno, ka
ko se bomo obnašali v času 
razprave in sprejemanja teh 
dokumentov. Kot vemo pa za
kon o združenem delu pomeni 
proces sprejemanja teh pla
nov svobodno menjavo dela. 
Pred slabim letom dni, ko 
smo sklepali o planih in finan
siranju teh dejavnosti v letu 
1976, smo to opravili zelo na 
hitro in površno. Nismo se 
v polni meri zavedali važnosti 
teh dejavnosti in ustavnih na
čel o svobodni menjavi dela.

Vse temeljne organizacije 
so osnutke načrtov družbenih 
dejavnosti za obdobje 1976 do 
1980 v razpravo dobile že v 
začetku tega meseca. Proces 
sprejemanja teh načrtov, pa 
naj bi tekel vse do konca me
seca junija 1977, ko bodo 
predvidoma le-ti dokončno 
sprejeti. Pri tem se morajo 
v čimvečji meri uveljaviti 
principi svobodne menjave de
la. Zato sta se v ta  proces

ferencah nadomestne volitve, 
kajti mandat teh delegatov 
traja še dve leti. Ker je bi
lo sprejemanje samoupravnih 
sporazumov nekoordinirano in 
delo delegatov osamljeno, smo 
se pri glavnem direktorju se
stali vodje TOZD, predsedniki 
DS TOZD ter predsednik ko
misije tovariš Černe Lenko in 
se domenili za potek spreje
manja samoupravnih sporazu
mov v naši OZD.

Dogovorjeno je bilo:
1. Sporazumi se zbirajo v 

splošnem sektorju, ne glede 
na koga so naslovljeni.

2. Splošni sektor sporazume 
ali osnutke formalno pregleda, 
zlasti glede postopka spreje
manja in dajanja pripomb in 
nejasnosti takoj ureja s pred
lagatelji.

močno vključila tudi Izvršni 
svet in Skupščina SRS. Ta je 
na seji 9. decembra o tem 
sprejela ustrezna stališča, pri
poročila in sklepe.

Za nas je iz teh priporočil 
in sklepov važno predvsem 
naslednje:

— Skupščina ugotavlja, da 
predloženi osnutki samouprav
nih sporazumov ne opredelju
jejo dovolj jasno medsebojnih 
pravic in obveznosti, zlasti ne 
dovolj natančno materialnih 
obveznosti delavcev, pristoj
nosti in odgovornosti organov 
pri planiranju in oblikovanju 
cen in storitev.

— Iz sporazumov ni jasno 
razviden obseg solidarnostnih 
obveznosti.

— Osnutki sporazumov v 
glavnem predlagajo večje pri
spevne stopnje, kot je to pred
videno z družbenim planom 
razvoja SRS za obdobje 1976 
do 1980. To je zelo škodljivo 
zaradi tega, ker zmanjšuje 
sposobnost temeljnih organi
zacij s področja materialne 
proizvodnje za obnovo in raz
voj.

— Delavcem in občanom 
skupščina priporoča, da v ča
su razprav o teh načrtih oce
nijo razvojne usmeritve z vi
dika svojih neposrednih po
treb, prednostne naloge po 
družbenem planu in obvezno
sti soočijo s svojimi realnimi 
dohodkovnimi možnostmi.

Kot vidimo, so za vse te
meljne organizacije koristni 
napotki in tudi orožje v tem 
samoupravnem sporazumeva
nju. S pomočjo njih bomo 
lahko lažje in bolje vplivali 
na naš družbeni standard in 
na smotrno delitev dohodka.

Na nas samih pa je, kako 
se bomo v ta proces vključili 
in kako bomo znali ta pripo
ročila uporabiti.

3. Ko so predlogi sporazu
mov v smislu druge točke 
usklajeni, splošni sektor izde
la vsebinski izvleček, spora
zum z izvlečkom pa predloži 
finančnemu sektorju za ugoto
vitev možnosti in posledic iz
vajanja predlaganega sporazu
ma z vidika ekonomske spo
sobnosti TOZD. Ugotovitev 
mora biti izdelana ločeno za 
vsako TOZD. Celotni materiali 
se vrnejo po obdelavi v sploš
ni sektor.

4. Spločni in finančni sektor 
interno uredita, kdo bo oprav
ljal delo v zvezi s sporazumi.

5. Ko so zbrani dokumenti 
pod točko 3, splošni sektor 
dostavi gradivo konferenci 
OOS v obravnavo in eventual
no pripravo stališč.

6. Pred obravnavo ali skle
panjem o predlogih sporazu
mov skliče splošni sektor se
stanek vseh vodij TOZD, pred
sednike DS TOZD in predsed
nike političnih organizacij (po 
potrebi pa tudi druge) zaradi 
uskladitve stališč.

7. Po uskladitvi stališč do
stavi splošni sektor celotno 
gradivo za posamezne TOZD 
vodji TOZD z nalogo za izvr
šitev. Postopek izvršitve je 
predpisan v statutu TOZD.

8. Organizator poslovanja iz
da v smislu tega dogovora or
ganizacijski predpis o postop
ku sprejemanja sporazumov, 
s tem da predpis vsebuje 
tudi časovne opredelitve izva
janja posameznih operacij.

Druge zadeve, ki se spreje
majo preko delegatov, pa bi 
morali delegati ob prejemu 
gradiva obravnavati v svojih 
skupinah, ki so bili izvoljeni, 
saj tudi njim odgovarjajo za 
svoje delo.

Ker pa temu ni tako, smo 
sindikati dolžni, da stanje po
pravimo. V ta namen smo or
ganizirali enodnevni seminar 
na Bledu v hotelu Svoboda
20. nov. 1976. Tema seminarja 
je bila komuniciranj eh in ob
veščanje. Predaval je psiholog 
iz republiškega sindikata in 
sicer iz Centra raziskave in sa
moupravljanja tov. Tine Jež. 
Druga tema je bila nekoliko 
bolj zanimiva in sicer delo sa
moupravne delavske kontrole 
v OZD. Predaval je tov. prof. 
Slavko Pevec, prav tako iz re
publiškega sindikata. Pri vsem 
tem je zanimivo, da se je se
minarja udeležilo od 167 vab
ljenih komaj 43 članov. Vab
ljeni so bili delegati ZZD — 
25 članov, splošne delegacije 
18, vsi vodje samoupravnih 
delovnih skupin, to so člani 
DS v TOZD, vsi člani IO OOS, 
svet ZK in vodje TOZD. Od 
tega se jih je opravičilo le 18. 
Kako ostalih 105 članov jem
lje resno svoje delo? Komen
tar ni potreben. Skratka, pra
vice zahtevajo, odgovornosti 
ne poznajo, ali jih nočejo iz
vrševati kot enakopravni čla
ni naše družbe. Vse take ne
resne člane bomo morali jav
no obravnavati vsak v svoji 
organizaciji, kajti delo delega
tov je dolžnost, zato mora 
vsak prispevati svoj delež, po 
svoji možnosti in znanju za 
boljši jutri.

Peter Piškur
V skladu s 17. členom po

slovnika OOS Kovačnica se je 
konstituiral novoizvoljeni iz
vršni odbor sindikata TOZD 
Kovačnica s predsednikom, 
tajnikom in blagajnikom na 
čelu.

V naši OOS delujejo sindi
kalne skupine, ki so iste ka
kor delovne skupine v samo
upravnem sistemu. Vsaka sin
dikalna skupina ima sindikal
nega poverjenika, ki prenaša 
v izvršni odbor stališča, pred
loge in mnenja skupine. Za 
področje športnokreativne de
javnosti je pri izvršnem od
boru tudi športni poverjenik. 
Vsak član IO OOS TOZD je 
dobil po en izvod pravil os
novne organizacije sindikata, 
poslovnik o notranji organiza
ciji in načinu delovanja kon
ference OOS.

Delovanje sindikalnega član
stva se odvija po programu 
OOS TOZD za leto 1976, ki je 
usklajen s programom konfe
rence OOS Veriga in z vsemi 
kongresnimi dokumenti. Zaje
ma vsa področja, ki so v in
teresu sindikalnega članstva v 
TOZD, OZD in SIS. Delo sin
dikata usklajujemo z vsemi 
družbeno-političnimi organiza
cijami v TOZD.

V tej mandatni dobi se je 
IO OOS TOZD Kovačnica se
stal na osmih rednih sejah. 
Teme so bile: redna sindikal
na problematika, katera zaje
ma področja razvijanja samo
upravljanja v TOZD, razvija
nje samoupravne delavske 
kontrole, produktivnost in do
hodek, področje načrtovanja 
in družbeno-ekonomskega si
stema, delovne in življenjske 
razmere delavcev, stanovanj
ske politike, izobraževanje,

Verjetno se še spominjate 
razstave ročnih del, ki smo jo 
letos priredile v podjetju ob 
našem prazniku — 8. marec.

Mnogo žena takrat ni raz
stavljalo svojih izdelkov, toda 
morda je bilo potem celo ka
teri žal, da tega ni storila.

Sedaj so največje jesenske 
skrbi za nami — pospravile 
smo pridelke z vrtov, vkuhale 
in pripravile ozimnico ter 
opremile otroke za šolo. Ver
jetno imamo le nekaj časa, da 
se posvetimo svojemu konjič
ku — ročnemu delu. Prihajajo 
dolgi zimski večeri — ali jih 
bomo res preživele samo ob 
televizijskih ekranih?

Omislimo si ročno delo, ki 
nam najbolj leži in ki ga bo
mo koristno uporabile. Če nam 
bo le-to všeč, ga bomo 7. do
8. marca razstavile.

Vsekakor velja ta poziv 
vsem našim upokojenkam, ki 
so še bolj vešče teh del. Rade

kulturno življenje, oddih, re
kreacijo in šport v TOZD, noč
no delo žena, obveščanje in 
informiranje, novatorstvo pa 
do vseljudskega odpora in ob
rambe.

Med družbeno - pomembne 
akcije je prav gotovo javna 
razprava o osnutku zakona o 
združenem delu, katera je bi
la organizirana kot skupna 
akcija družbeno-političnih or
ganizacij v TOZD. Nosilec ak
cije je bila sindikalna organi
zacija.

Javno posojilo za ceste v 
našem TOZD je bilo delo dru
žbeno političnih dejavnikov. 
Sredstva, nabrana s prodajo 
obveznic, bodo porabljena kot 
dodatni vir za financiranje 
novogradenj, rekonstrukcij in 
modernizacijo magistralnih in 
regionalnih cest po srednje
ročnem programu za obdobje 
1976—1980 na območju SRS. 
V našem TOZD je bilo vpisa
no 124.300 din ali 1.290 din na 
vpisnika, teh je bilo 111.

Pomoč Posočju kot dodatna 
solidarnostna akcija pomoči 
Posočju iz TOZD Kovačnica 
je bila fizična udeležba delav
cev v vasi Žaga pri Bovcu, te 
akcije se je udeležilo 35 de
lavcev iz TOZD Kovačnica, 
opravljeno je bilo 245 delov
nih ur.

IO OOS TOZD Kovačnica je 
izoblikoval pripombe na osnu
tek sindikalne liste 1977. Pri
pombe so bile posredovane 
občinskemu sindikalnemu sve
tu Radovljica.

V teku tega in naslednjega 
meseca so pred nami letne 
sindikalne konference, na ka
terih bo bolj podrobno prika
zana sindikalna dejavnost v 
letu 1976.

bomo sprejele njihove drago
cene nasvete in se okoristile z 
njihovim znanjem.

K sodelovanju vabimo tudi 
vse ženske — gospodinje, ki 
so včasih že pravi m ojstri v 
raznih ročnih delih.

Kaj pa naši kolegi? Morda 
so tudi tam skriti talenti in 
bi ne bilo odveč, če na raz
stavnem prostoru opremimo 
tudi kotiček z njihovimi izdel
ki. Saj ni namen razstave sa
mo počastitev praznika 8. ma
rec, le termin je prikladen, 
ker je to čas, ko se ukvarja
mo »s svojimi konjički«.

Z razstavo želimo predvsem 
prikazati, s čim se v prostem 
času ukvarjajo naši člani ko
lektiva, njihovi svojci in naši 
upokojenci.

Torej pred nami so trije 
kratki meseci in še je pravi 
čas, da se z veseljem lotimo 
ali dokončamo že začeto de
lo.

N. J.

O načrtovanju
in financiranju skupne
porabe

Razstava ročnih del



Obveščenost, pogoj za uveljavljanje 
samoupravnih pravic in dolžnosti
Martin Horvat

Za obveščanje (informira
nje) lahko rečemo, da je bist
ven, nujen pogoj za samoup
ravljanje. Obveščanje mora 
biti kot dvosmerno pretakanje 
informacij od delavca oziro
ma občana do pristojnih or
ganov in obratno.

Dejstvo je, da nepismeni 
proizvajalec ne more biti us
pešen upravljavec, lahko tudi 
rečemo, da neobveščen proiz- 
vajelec ne more biti uspešen 
oziroma odgovoren upravlja
vec.

Če delavci, člani delavskih 
svetov, skupščin samouprav
nih interesnih skupnosti ter 
drugih samoupravnih in ob
lastnih teles nimajo ustrez
nih in zadostnih informacij 
o vprašanjih, o katerih mora
jo odločati, potem njihovo od
ločanje ni samoupravno odlo
čanje. V takšnem primeru so 
delavci le statisti, ki dvigujejo 
roke, v resnici pa odloča kdo 
drug; če ne odločajo delavci 
oziroma njihovi delegati, po
tem pač odloča tehnokratski 
oziroma birokratski aparat.

Za resnično aktivno udelež
bo delavcev v upravljanju, ta
ko na ravni organizacije zdru
ženega dela kot zunaj nje, v 
samoupravnih interesnih skup
nostih, krajevnih skupnostih 
in družbeno-političnih skupno
stih je bistven pogoj obvešče
nosti delavec. Zato je tudi 
ustava določila pravico do ob
veščanja kot ustavno pravico. 
Šele ko so delavci v celoti ob
jektivno in pravočasno obve
ščeni o vprašanju, o katerem 
naj odločajo, lahko o tem 
vprašanju odgovorno odloča
jo, to pomeni, da se zavedajo 
svoje odločitve in prevzamejo 
njene posledice.

Dejanska vsebina in smisel 
samoupravljanja dobita šele s 
tem polno veljavo, samouprav
ljanje ni samo pravica, am
pak je tudi odgovornost.

Pomen obveščanja je odlo
čilnega pomena za uveljavlja
nje delegatskega sistema in 
delegatskih razmerij. Brez ust
reznega obveščanja na vseh 
ravneh odločanja (od temelj
ne organizacije združenega de
la do skupščine SFRJ) dele
gatski sistem ne bo izpolnil 
pričakovanj in ne bo uresni
čeval svoje ustavne funkcije. 
Da bi lahko zaživela delegat
ska razmerja med ljudmi v sa
moupravnih organizacijah in 
skupnostih ter njihovimi dele
gacijami in delegati, morata 
biti zagotovljena vsestranska 
obveščenost delovnih ljudi, de
legacij in delegatov ter pretok 
informacij v obeh smereh.

Ena izmed pomanjkljivosti 
je, da so delovni ljudje pre
malo obveščeni o delu svojih 
delegacij, ki so jih izvolili in 
o delu delegatov, ki jih dele
gacije pošiljajo v različne sa
moupravne organe in skupšči
ne družbeno-političnih skup
nosti.

Nadaljnja pomanjkljivost je 
v obveščanju delegatov oziro
ma delegacij. Ugotovljeno je,

da delegati ne dobivajo ust
reznih informacij, da gradivo, 
ki ga dobivajo dostikrat ni 
ustrezno, ker je bodisi preveč 
obširno, bodisi premalo raz
umljivo.

Te in druge pomanjkljivosti 
v zvezi z infomiranjem bo 
treba odpravljati, da bi dele
gatski sistem ne zašel v svoje 
protislovje, se pravi, da bi se 
z njim oblast delavcem odtu
jevala, namesto da bi jim jo 
približali.

Poleg objektivnih težav pri 
uvajanju ustreznega sistema 
obveščanja, so seveda tudi šte
vilne subjektivne težave. Tak
šen pojav je na primer ohra
njanje monopola neinformi
ranih. V mnogih primerih po
samezne ožje skupine ljudi v 
organizacijah združenega dela, 
bankah, združenjih, kakor tu-

Nadaljevanje 
Franc Ankerst

Takratno vodstvo tovarne 
se ni mačehovsko obnašalo le 
do »rdečih«, pač pa do vseh 
zaposlenih delavcev. Vodstvo 
tovarne ni izpolnjevalo svojih 
obveznosti, ki so bile dogovor
jene po kolektivni pogodbi. 
Ker zahteve delavcev po viš
jih plačah, varstvu pri delu, 
letnem dopustu, plačanem 
bolniškem dopustu in boljših 
pogojih za delo niso bile iz
polnjene, je vodstvo sindikal
ne organizacije v tovarni za
vzelo sklep, da se organizira 
splošna stavka. V največji ta j
nosti je bil imenovan stavkov
ni odbor in v ponedeljek, 15. 
maja 1935, ob šesti uri zju
traj se je stavka začela. Dnev
no stražo so opravljale žen
ske, nočno pa moški. V stav
ki so solidarno sodelovali vsi 
delavci. S »stavkokazi« so ne 
preveč nežno opravile kar 
ženske. Stavka je trajala ce
le tri tedne: od 15. maja do
5. junija. Med stavko so po
leg ostalega prebivalstva Lesc 
stavkajočim delavcem poma
gali tudi trgovci, ki so jim do
bavljali živila na »up« (kre
dit).

Po 21. dneh stavke je uprav
ni odbor tovarne popustil. Re
zultat dolgotrajnih pogajanj 
je bil zadovoljiv. S stavko so 
si delavci priborili:

— delno zvišanje plač;
— priznan je bil plačan let

ni dopust, in sicer 3 dni na 
vsakih 10 let službe;

— priznan je bil plačan 7- 
dnevni bolniški dopust.

Zgrajena je bila kopalnica, 
umivalnica in kolesarnica.

Izboljšali so se tudi pogoji 
za delo. Kovači so dobili us
njene predpasnike, delavci, ki 
so delali pri PELS Škarjah 
pa so dobili »bleke« (usnjene 
krpe) za zaščito dlani od ure

di v državnem aparatu zadržu
jejo informacije v lastnem 
krogu.

Tako z monopolom na infor
macijah ohranjajo v svojih 
rokah oblast med upravlja
njem produkcijskih sredstev, 
odločanjem o dohodku. Veli
kokrat ostajajo delavci neob- 
veščeni tudi z izgovorom, da 
gre za poslovno tajnost.

Ohranjanje monopola na 
informacijah se ne kaže samo 
v tem, da delavci niso informi
rani o finančnem in material
nem stanju organizacije zdru
ženega dela, o doseženem do
hodku, investicijah, poslovnih 
stroških, ampak tudi v neob
veščenosti delavcev o samoup
ravnih splošnih aktih. Spom
nimo se sprejemanja našega 
samoupravnega sporazuma o 
sistemizaciji delovnih mest,

za. Rokavic, cokel, delovnih 
oblek, čelad itd., itd. ni bilo. 
V vsej kovačnici je bila le ena 
pipa za vodo. Za hlajenje 
orodja in pozneje za umiva
nje so jo kovači oziroma 
»draufarji« in »lerpobje« z le
senimi škafi hodili iskat in jo 
nosili h kladivom in ognji
ščem. S štrajkom so bili do
ločenih izboljšav deležni tudi 
vajenci.

Danes še vedno zaposlen in 
seveda obenem eden naj sta
rejših kovačev je tov. Ferjan 
Franc. Ko sem ga prosil, da 
mi pove nekaj podrobnosti iz 
preteklosti kovačnice, mi je 
zelos kromno dejal: »Ja, veš, 
ampak jest s’m pršu u fabr- 
ko šele leta 1935«.

Francelj se je leta 1935 v 
tovarno prišel učit za kovača. 
Za »uk je bilo težko in kdor 
ni imel kakšnega »strica« ali 
»tete«, da je »pomazov«, ni 
bilo dosti izgledov, da se bo 
učil.

Prvo leto so vajenci bolj 
pometali, opravljali transport
na dela in »pedenali«. S po
klicem so se srečavali bolj od 
daleč. V obrtno šolo so hodili 
v popoldanskih urah »po ših- 
tu« dva do trikrat tedensko. 
Francelj mi je povedal tudi 
tole: »Kot vajenec sem prvo 
leto dobil le en dinar na uro, 
drugo in tretje leto pa po dva 
dinarja. To je zneslo približ
no 200 din na mesec. Toliko 
je bil tudi mesečni penzion 
pri Olipu.«

Uradno in po programu je 
TVL pred vojno lahko delala 
najdebelejše verige do 0  30 
mm. To so bile ročno kovane 
verige. Kljub temu pa sta Ki
rin in Magdič leta 1936—1937 
naredila kovano verigo 0  50 
mm za Abesinijo.

Kovačnica skozi desetletja

Notranjost obrata za pripravo materiala

ko večina delavcev ni vedela, 
kaj podpisuje.

Neinformirani ali delno in
formirani ali celo napačno in
formirani delavci so seveda 
lahek plen v rokah tehnokrat
skih in birokratskih skupin. 
Z neinformiranimi delavci je 
najlažje manipulirati, glasuje

jo, ne da bi prav vedeli, zakaj 
glasujejo. Takšen sklep potem 
formalno uporabijo tisti, ki 
dejansko odločajo o stvareh.

Če bomo učinkoviteje od
pravljali pomanjkljivosti v 
zvezi z obveščanjem, bomo bi
stveno pripomogli k nadaljnji 
krepitvi samoupravljanja.

Proizvodni program kovač
nice se ni menjal. Iz leta v 
leto se je večala proizvodnja 
poljedelskega orodja, plugov, 
bran, okopalnikov, vzporedno 
s tem pa so rasle potrebe po 
opremi za adjustažo kovanih 
in elektrovarjenih verig.

Leta 1930 je bil poprečni 
mesečni zaslužek delavca ca. 
1100 din na mesec. Poprečje 
je iz leta v leto upadalo, tako 
da je bil tik pred začetkom 
druge svetovne vojne popreč
ni mesečeni zaslužek delavca 
samo še ca. 960 din.

Ne samo v kovačnici, tem
več po vsej tovarni je bilo 
nezadovoljstvo delavcev iz 
dneva v dan večje. Krepila se 
je revolucionarna zavest de
lavcev, kar je čutilo tudi vod
stvo podjetja in je moralo 
vedno bolj računati na enot
nost delavcev v borbi za svo
je pravice.

Napočilo je leto 1941, ko je 
okupator zasedel našo deželo. 
Najboljši revolucionarji — ko
vači, so odhajali v partizane. 
V tovarni je bila organizirana 
OF in sabotaže so bile na 
dnevnem redu.

Med vojno je bila tovarna 
nekajkrat porušena, proti

koncu vojne pa tako močno, 
da ni bila sposobna obrato
vati.

Po osvoboditvi so'preživeli 
delavci — bivši partizani — 
in ilegalci tovarno obnovili in 
začeli s predvojnim proizvod
nim programom.

Za prvo in drugo leto po 
osvoboditvi žal ni podatkov o 
proizvodnih dosežkih kovačni
ce. Od leta 1947 dalje, zahva- 
ljajoč tov. G. N. in R. J . , pa so 
se podatki ohranili. Iz orume
nelih listov »Proizvodnja po 
letih« se nazorno vidi rast 
proizvodnje artiklov, ki jih je 
delal obrat »Kovačija«.

V slavnostni številki GLASI
LA TVL je pisec teksta »Kro
nika za obstoj« napisal: »Po 
osvoboditvi leta 1945... so se 
zavrteli stroji in v letu 1949 
je bila že presežena predvojna 
raven proizvodnje«.

Ker je kovačnica po vojni 
začela s predvojnim proizvod
nim programom, zasledujemo 
torej rast proizvodnje od leta 
1947 do 1949, ko je bil dose
žen, oziroma presežen pred
vojni proizvodni plan kovačni
ce in tudi tovarne.

(Nadaljevanje na 6. strani)



Delo mladine v Lescah Naše glasilo v letu 1977
Leta 1972 se je prvič poka

zala organiziranost mladine v 
Lescah. Ustanovljen je bil 
Mladinski aktiv s sedežem v 
mladinskem klubu pri Šumi
ju, katerega smo uredili s pro
stovoljnim delom mladih.

Z uspešnim delom po sek
cijah, kot so kulturna, šport
na in družbenopolitična, smo 
se kmalu prebili med najbolj
še mladinske aktive v občini. 
Leta 1974, to je po 9. kongre
su ZSMS, smo postali osnov
na organizacija zveze sociali
stične mladine Slovenije. V 
tem času smo se uveljavili 
tudi v republiškem merilu, ko 
smo prejeli nagrado za uspeš
no sodelovanje na družbeno
političnem področju.

Danes seveda delujemo na 
več področjih, za vsako pod
ročje imamo ustanovljene ko
misije, ki imajo enega ali več 
vodij. Imamo: komisijo za
idejnopolitično delo, za splo
šen ljudski odpor, kulturno, 
športno, likovno, fotografsko 
in novinarsko komisijo, ki de
luje kot center za obveščanje 
in propagando.

Najbolj delovna je komisija 
za idejnopolitično delo, saj 
smo leta 1975 in 1976 na tek
movanju za najboljši klub v 
Sloveniji, ki ga organizira re- 
pupubliška konferenca ZSMS, 
zasedli prvo mesto na tem 
področju. Ostale komisije de
lujejo dokaj uspešno, saj se 
tudi letos potegujemo za na
slov najboljše OO ZSMS v ob
čini in pa za čimbolj šo uvrsti
tev na republiškem tekmova
nju »Naš klub 77«.

V mandatnem obdobju 
1975/76 je bilo naše delo zelo 
uspešno, najbolj odkar obsta
ja  mladinska organizacija v 
Lescah. Zastavljeni program 
smo dobro uresničili, podalj
šali klubski prostor, pričeli so
delovati z mladimi iz Mosta

na Soči, priredili zaključno 
prireditev Naš klub 76 in pri
pravili piknik za sinova mon
golskega predsednika. Omeni
ti velja tudi dobro sodelova
nje z vsemi družbenopolitič
nimi organizacijami v kraju, 
krajevno skupnostjo in turi
stičnim društvom, saj brez 
njihove pomoči ne bi delovali 
tako uspešno.

Doslej z delovnimi organi
zacijami nismo posebno so
delovali. To bi radi izbolj
šali, zato se dogovarjamo o 
ustanovitvi krajevnega sveta 
ZSMS, ki bi povezoval vso 
mladino v Lescah, hkrati pa 
izboljšal delovanje.

K krajevnemu svetu ZSMS 
še nista pristopili OO ZSMS 
Žito TOZD Triglav in Gorenj
ka. V načrtu imamo že skup
no akcijo na športnem pod
ročju — kegljanje in smuča
nje.

V zadnjem času se srečuje
mo s problemi kadra, zato 
smo pred kratkim izvedli an
keto, ki pa je pokazala, da 
večina krajanov ni seznanjena 
z delom OO ZSMS Lesce. Po 
anketi smo zato izdali dve in
formaciji o našem delu: pred 
oddajo Spoznavajmo svet in 
domovino in informacijo, ko 
je v mladinskem klubu nastal 
požar. Požar, ki je izbruhnil 
zaradi slabe električne nape
ljave, nam je poškodoval del 
prostora, ki ga prav sedaj pre
navljamo. Končana je že prva 
faza dela — elektrika, prav 
sedaj pa prostor pleskamo.

Mladinski klub bomo tudi 
prenovili, zato vas še enkrat 
prosimo, da nam svoje pred
loge o opremi prostora čim- 
prej oddate.

Obenem pozivamo mlade, 
zainteresirane za delo v mla
dinskih organizaciji, k sodelo
vanju,

E. M.

(Nadaljevanje s 5. strani)
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Artikel
1947 1948 1949

kg kos kg kos kg kos

kov. verige 104.900 — 137.500 — 161.700 —

plugi 328.400 3.040 225.000 3.000 407.800 5.438
okopalniki 92.600 2.012 93.000 2.023 5.625 125
brane njiv. 
in travniške 61.200 1.276 78.400 1.409 8.136 136
plužni deli 72.300 — 260.200 — 289.300 —
traktor, deli 105.700 — 93.000 — 91.500 —

obrač. Janez — — 74.400 875 — —
franc, ključi — — 770 1.105 2.500 3.710

Skupaj
kovačnica 765.100 6.334 962.270 8.412 973.561 9.409

Skupaj
tovarna 1,357.700 1,928.270 2,890.741

Ob gornjih podatkih ne 
smemo pozabiti, da kot je ra- 
stla proizvodnja kovačnice, ta
ko je rastla tudi proizvodnja 
verigarne. Opozoriti hočem 
na to, da je rastla tudi zahte
va po večjih količinah opre
me za opremljene verige ve
rigarne. Iz podatkov je razvid

no, da so zajeti le gotovi iz
delki, torej izdelki za tržišče. 
Izdelkov, oziroma polizdelkov 
za interno uporabo v razpre
delnici ni. Iz tega sledi, da je 
kovačnica iz leta v leto pri 
istem strojnem parku strmo 
povečevala proizvodnjo, oziro
ma storilnost.

Najprej na kratko preleti
mo zgodovino našega glasila. 
Začeli smo ga izdajati v letu 
1959 (prva številka je izšla
4. 7. 1959), tiskali smo ga sa
mi doma — ciklostil, obseg je 
bil skromen, 10—15 tiskanih 
strani v začetku, nato vedno 
več do konca leta 1973, ko je 
bil obseg 26—32 strani in ko 
smo prenehali s primitivno ci- 
klostilno izvedbo. Ves ta čas 
nam je uspevalo glasilo izda
jati redno mesečno.

Leta 1974 (januarja) smo 
glasilo pod nespremenjenim 
imenom VERIGA začeli izda
jati v knjižnem tisku, v obliki 
časnika, s fotografijami in ris
bami. Obseg se je povečal na 
70 do 100 na stroj tipkanih 
strani, zato ker ga izdajamo 
dvomesečno. Od časa do časa 
so bile ovojne strani v dvo
barvnem tisku. Zaradi dvome
sečnega izhajanja VERIGE in 
njenega večjega obsega, smo 
januarja 1974 začeli izdajati 
še INFORMATOR, ki do da
nes izhaja po potrebi — 40 
do 50 številk letno. Prav ta 
oblika informiranja se je v 
praksi pokazala najboljša, ker 
INFORMATOR lahko izdela
mo v zelo kratkem času (dve 
uri) in ga posredujemo vsem 
zaposlenim.

Na splošno lahko rečemo, 
da je obseg informiranja do
slej bil zadovoljiv, kvaliteto 
pa bi morali izboljšati. Odkar 
izdajamo VERIGO dvomeseč
no, se večkrat pojavljajo pri
pombe posameznikov, zakaj 
ne bi VERIGO izdajali meseč
no, kot večina drugih večjih 
organizacij združenega dela. 
Tudi večina osnovnih organi
zacij sindikata po TOZD je 
izrazila željo, da bi VERIGA 
izhajala mesečno.

Na podlagi tega je Odbor 
za informiranje obravnaval to 
vprašanje, tudi z materialne 
strani in se odločil, da od ja
nuarja 1977 dalje preidemo na 
mesečno izdajo VERIGE, ven
dar pod pogojem, da obseg, 
razen v izjemnih primerih, ne 
presega 8 strani sedanjega 
formata glasila, oziroma 50 do 
60 na stroj tipkanih strani 
gradiva. Oblika, format, teh
nična izvedba in vsebinska

Z A H V A L E

Ob smrti dragega očeta DO- 
BAR ALOJZA se najlepše za
hvaljujem sodelavcem STK in 
TOZD Kovačnica za vence in 
za izrečena sožalja. Posebno 
hvala sodelavcem, ki so ga po
spremili na njegovi zadnji po
ti.

Sin Vlado Dobar

Ob izgubi naše mame IVA
NE AMBROŽICEVE, se iskre
no zahvaljujeva sodelavcem

E

zasnova ostanejo neizpreme- 
njeni. Članki in ostali prispev
ki morajo biti krajši, jedrnati. 
Prizadevati si je treba, da bo 
več sodelavcev in več prispev
kov iz neposredne proizvod
nje. Odbor za informacije se 
je odločil za omejen obseg 
glasila zaradi zmanjšanja stro
škov in meni, da omejitev ob
sega glasila ne bo negativno 
vplivala na učinkovitost infor
miranja.

Da bi bilo zanimanje za pri
spevke večje, je Odbor za in
formacije predlagal poveča
nje honorarjev za okoli 30 %, 
vštevši tudi nagrade za reše
valce križank.

Omenjeni sklepi Odbora za 
informacije bodo veljavni, ko 
jih potrdi delavski svet OZD, 
izvajali pa se bodo od 1. ja
nuarja 1977.

TOZD Verigarne in zunanje
mu transportu za venca in iz
rečeno sožalje.

Micka in Ciril Ambrožič

Ob moji upokojitvi se naj
lepše zahvaljujem vsem sode
lavcem iz vodstva, splošnega 
sektorja, ekonomsko-organiza- 
cijske službe ter komercialne
ga in finančnega sektorja za 
poklonjeno darilo. Celotnemu 
kolektivu pa želim čim več 
delovnih uspehov pri nadalj
njem razvoju delovne organi
zacije.

Jože Ješe

Ker bomo glasilo izdajali 
mesečno, bo potreba po iz
daji INFORMATORJA manjša. 
Predvideno je, da bomo v letu 
1977 izdali okoli 40 številk. 
Izdatki za mesečno izdajo 
VERIGE se zaradi omejenega 
obsega ne bodo bistveno po
večali. Na povečanje izdatkov 
pa bo več vplivala povečana 
naklada zaradi priključitve 
TIO k Verigi, ker bodo gla
silo dobivali vsi zaposleni v 
TOZD TIO in njihovi upoko
jenci. Seveda se bodo tudi iz
datki enakomerno razdelili na 
posamezne TOZD.

V prvi številki VERIGE, ki 
bo izšla v januarju 1977, bo
mo objavili točne podatke o 
stroških za glasilo in informa
tor v letu 1976 in plan izdat
kov za leto 1977.

N. Bulut

ZAHVALA

Sodelavcem iz TOZD vzdr
ževanje se iz srca zahvaljujem 
za dragoceno darilo in dobre 
želje ob moji upokojitvi. Prav 
tako se zahvaljujem skupini 
iz skladišča orodja TOZD vi- 
jakam a za pozornost.

Vsem pa želim srečo in 
zdravja ter obilo delovnih us
pehov.

Habjan Janez



Naloge in delo odbora za kadrovske 
zadeve in skupno porabo
Janko Kralj

Nesreča ne počiva —  
napake, ki se maščujejo
Vitomir Rems, varn. ing.

V našem samoupravnem si
stemu ima nedvomno odbor 
dovolj nalog in dela. To 
delo je v tesni zvezi s samo
upravljanjem v delovni orga
nizaciji. V mandatu nove sa
moupravne organiziranosti se 
je odbor sestajal po potrebi in 
to že tridesetkrat. Reševanje 
problemov in predlogov smo 
na sejah obravnavali skladno 
z našimi samoupravnimi akti.

V okviru pristojnosti, ki jih 
ima odbor, je zajeta široka 
paleta teh, vendar se z vsemi 
nalogami še nismo srečevali.

Pretežni del našega dela je 
posvečen stanovanjski proble
matiki, ki je v naši organiza
ciji trenutno žgoča navkljub 
intenzivni gradnji stanovanj
skih enot v preteklosti. Da 
smo se ukvarjali s tem vpra
šanjem, pa so nam narekovale 
potrebe, da za našega delavca 
preskrbimo najnujnejše pro
store za bivanje v primerih, 
kjer je bilo to mogoče. Potre
be po stanovanjih pa so veli
ke, trenutno bi rabili vsaj 30 
stanovanjskih enot s tem, da 
bi rešili najnujnejše primere.

Franc Hanžič, ing.

V razpravi na skupščini 
SFRJ je dolgo pričakovani za 
konski predlog v osnovah si 
sterna cen in družbenem nad 
zoru nad cenami.

Temeljno načelo, iz katere» 
ga izhaja predlog o cenah, je 
da so delavci in delovni ljud 
je nosilci sistema in družbe, 
ne kontrole cen ter da je nji 
hova pravica in dolžnost, da 
samostojno oblikuje cene svo 
jih proizvodov in storitev in 
nato skupaj z delavci v osnov' 
nih organizacijah ter skupno 
stih urejajo odnose in določa 
jo celotno politiko cen. Pri 
tem se razume kot »oblikova 
nje cen« ali »odločanje o ce
nah« tiste cene, s katerimi pri
hajajo na trg, oziroma reali 
zacija blaga in storitev. S tem 
se na tem področju uveljav
lja načelo samoupravnega od
ločanja.

V prihodnje bomo morali je
mati delavce v delovno raz
merje samo iz okoliških kra
jev in to take, ki imajo stano
vanjsko vprašanje rešeno. Ka
dar pa bo šlo za namestitve 
delavcev brez stanovanj, pa 
bomo dolžni vlagati sredstva 
za gradnjo stanovanj.

Med pristojnosti našega od
bora spada tudi štipendijska 
politika. Pri tem smo v prete
klosti skoraj docela rešili vse 
prosilce za dodelitev štipendi
je, razen nekaterih, ki niso bi
li zajeti v internih razpisih.

Naloga odbora v prihodnje 
pa bo, da spremlja štipendij
sko politiko in usklajuje z po
trebami po novih delovnih me
stih skupno s TOZD. V vseh 
primerih vsi prosilci ne bodo 
prišli v poštev za dodelitev 
štipendije ali za kritje šolni
ne. Delovna organizacija bo 
podpirala samo tiste prosilce, 
katerih smer šolanja je sorod
na našemu proizvodnemu pro
cesu. Pri izvajanju štipendij
ske politike pa so nam v na
potilo tudi republiška in ob
činska resolucija.

Predlog zakona jasno dolo
ča, da cene in odločanje o njih 
niso individualna zadeva po
sameznih ali izoliranih proiz
vajalcev, marveč družbenoeko 
nomska kategorija opredel j o 
na z zakonitostmi socialistične 
blagovne proizvodnje. Obliko
vanje cen proizvodov, oziroma 
storitev s strani organizacije 
združenega dela ter urejanje 
odnosov na področju cen je 
ena izmed številnih samo
upravnih funkcij v skupnem 
procesu družbene reproduk 
cije.

To je pomeben napredek v 
primerjavi z dosedanjo prak
so, za katero je značilno, da 
združeno delo ni zadovoljivo 
vplivalo na politiko cen.

Ves zakonski predlog preve
va stališče, da so vpliv tržišča

Odbor pa naj bi obravnaval 
tudi kadrovsko politiko in 
vprašanja, s tem v zvezi pa 
odbor ni posvečal vso skrb. 
Tej nalogi se bo odbor moral 
posvetiti v prihodnje tako, da 
ne bo očitkov, da se ta  organ s 
tem ne ukvarja. Odbor mora 
poznati delovanje delovne or
ganizacije, mora slediti ka
drovskim premikom in biti 
upoznan z nameni in koristmi 
novih organizacijskih oblik 
poslovanja, le na podlagi do
bro pripravljenih predlogov je 
uspeh.

Neskladja moramo reševati 
obojestransko, le take oblike 
sporazumevanja so plod uspe
ha, ki je koristen za nas vse.

Odbor bo v prihodnje svoje 
pristojnosti, ki so popisane z 
samoupravnimi akti spoštoval 
ter bo deloval v cilju, da bo 
v svojem mandatu opravičil 
svoje dejavnosti še na ostalih 
področjih.

Delo odbora programsko ni 
moč predvideti, ker se rešuje
jo problemi, kot se pojavljajo.

delavca

in zakonitosti socialistične 
blagovne proizvodnje odločil 
ni pogoj za oblikovanje cen in 
da z objektivnimi tržiščnimi 
razmerami dajemo družbeno 
priznanje za vloženo sedanje 
in minulo delo.

Odnose na področju cen bo
mo urejali z družbenimi dogo- 
vodi in samoupravnimi spora
zumi. Ta proces je v osnutku 
zakona podrobno obdelan, 
hkrati pa so tudi opozorili na 
svobodno izbiro udeležencev v 
procesu dogovarjanja in spo
razumevanja.

Dogovarjanje o cenah je 
oblika svobodnega samouprav
nega organiziranja tržnih od
nosov in pomeni pomembni 
korak k uresničevanju samo
upravne delitve dela.

Hujša nesreča se je pripe
tila dne 11. 10. 1976 v popol
danski izmeni v oddelku nove 
kovačnice. Ponesrečil se je 
tov. Novak Ignac, ko je uprav
ljal z novim padnim kladivom, 
ki je namenjen za stiskanje 
kovaških izdelkov. Na tem 
mestu je bil zaposlen le kra
tek čas, zato tudi ni imel do
volj delovnih izkušenj.

Za poučevanje na stroju je 
bil določen neposredni vodja 
del — skupinovodja.

Po dobljenih podatkih je bi
lo nedvoumno ugotovljeno:
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Do navedene nesreče je pri
šlo pri stiskanju kovaških iz
delkov v utopih. Segrete su- 
rovce za stiskanje je treba vlo
žiti s kovaškimi kleščami v 
orodje, montirano na stroju. 
Samo stiskanje navedenega 
dne ni šlo najbolje, saj so 
morali zaradi napak v orodju 
večkrat prekiniti delo. Pri od
pravljanju napake na orodju

je stiskalcu nudil strokovno 
pomoč neposredni vodja dela.

Ko sta skupaj ponovno pre
izkušala pravilno delovanje 
orodja, je upravljal stroj sku
pinovodja. V trenutku, ko je 
bil stroj aktiviran, je Novak 
skušal s kleščami popraviti su- 
rovec v utopu. Ta namreč ni 
bil dobro nameščen in čeprav 
ga je skupinovodja predhod
no opozoril, naj se odmakne 
od stroja na varno mesto, ga 
le-ta ni poslušal.

Ta nepremišljena odločitev 
je bila usodna, saj mu je gla

va stroja zagrabila klešče in 
jih zmečkala. Zaradi močne 
deformacije klešč sta ročici 
klešč Novaku odrezali dva pr
sta in težje poškodovali palec 
na levi roki.

O podrobnem vzroku te ne
sreče ne bi govoril, ker je pre
iskava še v teku. Preiskavo 
opravlja pristojni Republiški 
inšpektor dela.

Nadzor nad cenami je naloga in stvar

Poškodbe na rokah so najbolj pogoste in je mnogo 
primerov odrezov prstov na rokah.

Ce vas doleti nesreča, da si odrežete prst (prsti) na 
roki, ga ne odvržite, ampak ga prinesete s seboj h ki
rurgu.

Strokovnjaki za plastično kirurgijo pravijo, da je 
možno odrezan prst uspešno prišiti nazaj tudi do 12 
ur po nesreči, torej dovolj časa, da se lahko pride v 
Ljubljano.

V Ljubljani so doslej opravili 5 takih operacij in 
so vse uspele.

r/ A
Is
Is
I
*s
Is
Is
Is
*s
I
S

Kaj je z gradnjo kulturnega doma v Lescah?
K pisanju me je spodbudilo 

tekmovanje v okviru oddaje 
Spoznavajmo svet in domovi
no, ki ga je organizirala OO 
ZSMS Lesce v soboto, 30. ok
tobra, v osnovni šoli Fran 
Šaleški Finžgar. Kljub sla
bemu vremenu se je pri
reditve udeležilo veliko ljudi 
vseh starosti. Se pravi, da se 
ljudje v Lescah še vedno za
nimajo za take kulturne pri
reditve, čeprav so se že pred 
leti širile govorice, da je grad
nja dvorane nepotrebna, češ 
da bi bilo obiskovalcev pre
malo, ker je njihovim kultur
nim potrebam zadoščeno že 
s sredstvi množičnih občil 
(časopisi, radio, televizija).

Pravega prostora za kultur
ne prireditve v Lescah ni. V 
Centru so sedanji prostori ne
primerni, šolska avla, v kate
ri je bila sobotna prireditev, 
pa je namenjena šolskim po
trebam. V prvotnih planih za 
izgradnjo leškega kulturnega 
doma je bila načrtovana tudi 
večja dvorana, toda zaradi po
manjkanja sredstev so zgradi
li samo dosedanje prostore, 
ostalo pa so odložili na kas
nejši čas. Tega je že nekaj let. 
Svoje čase je bil ustanovljen 
gradbeni odbor. Kaj dela da
nes, ne vemo. Ta očitek ni 
mišljen kot kritika delovanja 
sveta krajevne skupnosti Le
sce, saj je le-ta prav v zad

njem času dokazal, da je še 
kako aktiven, saj Leščani vi
dimo, kako zelo napredujejo 
dela pri kanalizaciji in vodo
vodu. Doslej je glavno breme 
financiranja Centra nosil ko
lektiv Verige. V bodoče pa bo 
treba apelirati na samouprav
ne interesne skupnosti v naši 
občini, pa tudi na krajane, ki 
naj bi po svojih močeh pri
spevali za dokončno izgrad
njo kulturnega centra v Le
scah. Kar poglejmo, koliko so 
z lastnimi sredstvi zgradili 
krajani Bohinjske Bele, ki je 
sicer neprimerno manjša od 
Lesc.

Kraj sam ima bogato kul
turno tradicijo, ki je bila pred

leti umetno prekinjena. Ome
nil sem že pomanjkanje pro
stora, drugi razlog pa je, da 
so stari kulturniki bodisi po
mrli ali obupali, mlade gene
racije pa ni nihče znal pravil
no usmeriti. Sicer v Lescah 
uspešno deluje OO ZSMS, ki 
si je sama uredila svoje pro
store in se uveljavila v celi 
Sloveniji, folklorna skupina 
Veriga in pevski zbor ter god
ba na pihala DPD Svobode (ki 
se je še edina obdržala od ne
kdanjih bogatih oblik kultur
nega delovanja pred dvajseti
mi leti), ki so prav tako ak
tivne, saj sodelujejo na mno
gih prireditvah. Toda tu so v 
glavnem mladi ljudje, za sta

rejše zanimivih oblik kultur
nega udejstvovanja pa ni. Tu
di s športom se v večini uk- 
je  v šahu. Vendar se za šport 
varjajo mladi, nekoliko bolje 
zanima relativno malo ljudi.

Pravega recepta za poživi
tev kulturne dejavnosti v Le
scah ni, a ljudje sami kažejo 
zanje velik interes, kar naj 
nas spodbudi k iskanju pri
merne rešitve. Ena takih je 
dograditev dvorane, pritegni
ti pa bo treba sposobne po
sameznike, ki bodo zgled za 
druge, obenem pa bodo vzga
jali tudi majšo generacijo, da 
bo nekoč sama nadaljevala 
to, kar bodo oni začeli.

V. J.
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Upokojitve
JOŽE JEŠE

Vodja splošno-kadrovskega 
sektorja in odgovorni urednik 
»Verige«.

Pred nekaj dnevi se je v 
veselem vzdušju poslovil od 
sodelavcev in prijateljev ter 
se umaknil iz vsakdanjega 
delovnega tempa naš dolgo
letni sekretar oziroma vodja 
splošnega sektorja tov. JOŽE 
JEŠE.

Tov. Ješe je prišel v Tovar
no verig v začetku leta 1947 
in nastopil službo kot blagaj
nik. Leta 1953 je prevzel me
sto sekretarja podjetja, s či
mer je stopil v vodstvo de
lovne organizacije na eno od 
najodgovornejših mest, na ka
terem je z nekajkrat spreme
njenimi nazivi ostal vse do 
nedavnega slovesa.

Skoraj natanko 30 let je mi
nilo, odkar je tov. Ješe prišel 
v našo delovno organizacijo. 
Vrsto let in štiri naporna ob
dobja izgradnje socializma 
pri nas — informbiro, forum- 
sko vodenje, obdobje libera
lizma in obdobje intenzivne
ga demokratičnega samo
upravljanja — so dali neiz
brisen pečat njegovemu delu, 
osebnosti in zdravju. Ni bilo 
lahko, vendar je bilo uspeš
no. Zrastel se je z Verigo in 
postal njen utrip, ki se ni 
čutil samo službeno, temveč 
tudi družbeno, organizacijsko 
in človeško. Skoraj toliko kot 
delovne dobe v naši tovarni 
ima Ješe staža v članstvu ZK. 
Pred kratkim pa je šel tiho 
mimo nas njegov 60. življenj
ski jubilej.

Kaj lahko kdo reče, da ne 
pozna moža, ki se zdaj poslav
lja od nas kot sodelavec, ne 
pa kot tovariš in svetovalec, 
da ne pozna njegovega izred
nega veselja na zabavah in 
resnosti pri delu! Delo, delo 
in spet delo, ki se je kopiči
lo, je Ješetu zrahljalo zdrav
je. Na septembrski seji je in
validska komisija sprejela 
sklep o upokojitvi, ki je s 1. 
decembrom postal pravnomo
čen.

Tov. Ješe se od kolektiva 
Tovarne verig poslavlja kot 
redni sodelavec. Ni pa nam 
odrekel pomoči ter svojih dol
goletnih in dragocenih izku
šenj.

Tov. Ješe, hvala lepa za dol
gotrajno vodenje, sodelovanje 
in trud, hvala lepa za vse. 
Razhajamo se z iskreno željo 
po čim večji nadaljnji živ
ljenjski sreči in z željo, da bi 
se še srečevali.

J. S.

MARIJA AMBROŽIČ
Visoko nad Savo dolinko se 

v jutranjem soncu koplje va
sica Koritno, v kateri stoji Je- 
renkova domačija. Pred nekaj 
desetletji se je okrog Jerenko- 
ve domačije podilo več kot 
pol ducata otrok. Čas pa ne
usmiljeno teče, odšteva minu
te, dneve, leta in že so iz ot
rok zrasli v fante, dekleta, 
može, žene. Domačija za vse 
ni mogla dati dovolj kruha, 
zato so odšli po svetu. Trije 
od njih so prišli v VERIGO, 
ena od teh je bila Micka.

»Tov. Ambrožič Marija, na
meščena 4. 1. 1955 v obrat ve- 
rigarne«, tako uradno piše na 
Mickinem kartonu.

Mlada postavna ženska, ki 
je takrat napolnila komaj 30 
let, je tiho in pridno prijela 
za odkazano delo in delala. 
Minilo je nekaj let trdega de
la in Micka napreduje. Napre
dovala je v preddelavko in 
končno v skupinovodja.

Micka je bila nekaj let sku
pinovodja pri opremi verig in 
eden najboljših poznavalcev 
artiklov in sestavov adjustira- 
nih verig (gorenjske uzde, 
came, šragelni itd.). Izredno 
poznavanje dela pri opremi 
verig je Micki omogočilo, da 
je priučila veliko mladih de
klet. Vedno je bila pripravlje
na pomagati z nasveti, ki jih 
je nesebično črpala iz svoje 
bogate zakladnice izkušenj.

Micka je bila res ena od 
boljših skupinovodij, bila je 
pridna in predvsem vestna 
delavka, kot taka naj bo za 
vzgled vsem, ki smo še ostali 
v VERIGI.

Mariji Ambrožič — Jeren- 
kovi Micki se za njeno vlo
ženo delo in trud v Tovarni 
verig najlepše zahvaljujemo 
in ji želimo v zasluženem po
koju še mnogo zdravih in za
dovoljnih let.

P. A.

JANEZ HABJAN

Izza okoliških hribov se je 
še slišalo bobnenje topov pr
ve svetovne vojne, ko je na 
svet prijokal Janez Habjan. 
Kratkohlači Janez je najraje 
lazil po gmajni in stikal za 
ptiči in zajci, oče Matevž, 
dražgoški čevljar, pa je v Ja
nezu kaj kmalu obudil zani
manje za šilo, dreto in kopito. 
Janez se je izučil za čevljarja 
in skupaj z očetom popravil 
in izdelal marsikak par čev
ljev.

Janezova fantovska leta so 
bila kratka in še ta zavita v 
sivino. Takrat je bilo težko za 
delo in zaslužek, potem pa ga 
je še v naj lepših fantovskih 
letih zajela vihra druge sve
tovne vojne.

Star že skoraj 30 let se je 
Janez vrnil iz ujetništva. To 
je bil prekaljen, izkušen in 
veder mlad mož. Ustvaril si 
je družino in dom.

Novembra 1950. leta je op
ravil mojstrski izpit za čev
ljarja in nekaj let delal kot 
samostojni obrtnik — čev
ljar.

Na registrskem kartonu št. 
623 je zabeleženo, da je tov.

Habjan Janez v Tovarni verig 
Lesce nastopil delo 4. 5. 1955. 
V letih od 1955 do 1966 je 
opravljal razna dela, kjer se 
zahteva resnega in treznega 
moža. Nekaj let je kot kvali
ficiran stiskalec upravljal 125 
in 250-tonski stiskalki.

V decembru 1966 je bil raz
pis na delovno mesto jerme- 
nar — sedlar. Na razpis se je 
prijavilo več kandidatov. Jer- 
menje, usnje, juto, dreto, lim 
in čevljarski stroj je Janez 
poznal že iz otroštva, z iz
kušnjami, prakso in m ojstr
skim izpitom, pa je bil na te
stiranju tak mojster, da mu 
ostali kandidati niso mogli 
konkurirati. Janez je leta 1966 
tako zasedel delovno mesto 
jermenar — sedlar I. in na 
tem delovnem mestu ostal do 
zadnjega dne dela v Tovarni 
verig Lesce.

Le malo, morda celo niko
gar ni v VERIGI, ki ne poz
najo Janeza — jermenarja. 
To je mož nižje rasti, iskre
čih nagajivih oči, vedno v na
smeh razpotegnjenih ust, iz
pod »šiltarice« pa mu vedno 
sili pramen črnih las na eni 
strani in prameni sivih las 
na drugi strani glave. To je 
Janez. Vedno dobre volje, pri
ljubljen, prilagodljiv, poslu
šen in predvsem delaven.

Janez je bil sposoben dela
vec — mojster, ki se je zave
dal svojih pravic in pravic de
lavstva. Bolj kot pravic, se je 
zavedal dolžnosti na svojem 
delovnem mestu in jih zato 
tudi vestno in dosledno izpol
njeval.

Za njegovo delo, trud, za 
njegov prispevek k izgradnji 
še lepšega jutri, se Janezu 
najlepše zahvaljujemo in mu 
želimo še mnogo lepih in 
zdravih let v zasluženem po
koju.

F. A.

ZVONKA VESTR
4. decembra 1976 je bila sta

rostno upokojena ANTONIJA 
VESTER, delavka na valjčnih 
avtomatih v TOZD Vijakarna. 
Mislim, da je med nami le 
malo tistih, ki ne poznajo 
Zvonke, saj je v poletnih me
secih zamenjala delovno me
sto in odšla v Crikvenico, kjer 
je bila upravnik in glavni ku
har v Počitniškem domu To
varne verig Lesce.

Zvonka je domačinka, prist
na Gorenjka. Rodila se je na 
Zgoši pri Begunjah Antonu in 
Katerim Vester. Še pred do
polnjenim 14. letom se je za
poslila v Tovarni verig Lesce, 
ostala nekaj časa, potem je 
službo zamenjala za štiri le
ta, vendar se je po vojni vr
nila in ostala v tovarni do da
nes. Zanjo lahko rečemo: »Bi
la je pridna, poštena, vestna«, 
kar je zapisal že 1. 1946 njen 
predpostavljeni. Pa tudi danes 
nihče ne reče nič drugače. 
Prihajala je vsak dan, delala 
v izmenah in njeno delo ni 
bilo lahko. Ko pa smo drugi 
odhajali poleti na dopust v 
Crikvenico, se je zanjo začela 
»sezona«. Od junija dalje se 
je začenjal njen delavnik ob 
petih zjutraj in končal zvečer. 
Ni poznala prostih sobot in 
nedelj, saj je delo zahtevalo 
skrb za goste ves čas. Vpra
šali smo jo včasih: »Zakaj se

ne greste sončit in kopat z 
nami?« Pa je rajši posedela v 
senci, da se je malo odpočila 
od napornega dela in pripra
vila za delo naprej. Otroci so 
jo klicali »teta Zvonka«, ona 
pa jih je strašila z veliko ku
halnico, če niso hoteli vsega 
pojesti. Navajeni smo jo sre
čevati na letovanju in zato si 
kar ne moremo misliti, da je 
ne bi bilo več v počitniškem

IVAN CVELBAR
Kot toliko kmečkih sinov, 

je tudi mladega IVANA 
CVELBARJA zamikal boljši 
kos kruha in obljube indu
strije. Zapustil je dolenjsko 
gričevje in se priselil med tr
de Gorenjce. Navajen trdega 
dela, skromen in vztrajen, z 
lastnostmi, ki sta mu jih vce
pila trda kmečka zemlja in 
dveletna partizanska borba, se 
je kmalu vklopil med ljudi in 
delo strojev. Polnih 21 let je 
skoraj neopazno živel med na
mi vse do dneva, ko smo opa
zili, da je pri strojih, s kate-

KADROVSKE VESTI
( oktober—november )
PRIŠLI:
Splošni sektor:

Benič Ermeljanda 
Tehnični sektor:

Vovk Janez, dipl. ing., Er
man Adrej, ing.

TOZD Orodjarna:
Pogačar Janez, Mihelič 
Stanko

TOZD Verigama:
Mučič Nikola, Ažman An
ton, čoralič Fikret, Ljubi- 
čič Jakov 

TOZD Kovačnica:
Mujezinovič Šemso, Rade- 
vič Ivica, Bagi Antonij, Ve- 
reš Marta, Ikač Janko, 
Tramšek Mirko, Šabič Šem- 
sa, Trivič Miroslav, Majcen 
Jože, Nučič Janez, Gracelj 
Janez

TOZD Sidrne verige:
Jakič Mato, Bertoncelj Ci
ril, Lukan Polona, Verovšek 
Boris

ODŠLI:
EOS:

Brence Amalija 
Splošni sektor:

Ješe Jože, Zafošnik Marija 
TOZD Vzdrževanje:

Beguš Franc, Eržen Gabri
jel, Prešeren Anton, Ovse
nik Pavel, Kovačič Marjan 

TOZD Orodjarna:
Hočevar Janez, Mulej Jože, 
Sever Daniel 

TOZD Vijakarna:
Vrečko Milan 

TOZD Verigama:
Plemelj Jožef

domu. Obljubila nam je, da 
bo še opravljala honorarno 
delo upravnika počitniškega 
doma, če bo zdrava.

Želimo ji predvsem zdrav
ja, istočasno pa se ji toplo 
zahvalimo za ves trud in de
lo, ki ga je v vseh letih vlo
žila za nas. Za naprej pa ji 
rečemo: »Na svidenje v Cri- 
kvenici!«

M. K.

rimi je bil zlit toliko let, nov 
mlad obraz. Bolezen, ki mu je 
vseskozi po malem grenila živ
ljenje, ga je prisilila, da je 
star 53 let prezgodaj sprejel 
invalidsko upokojitev. Najbrž, 
da bi težko prešteli vse tiste 
člene, ki so jih pod njegovim 
nadzorom zavarili avtomati, 
lahko pa ocenimo njegovo de
lo in pripadnost podjetju, ki 
je bilo tako, da si želimo sa
mo to, da bi bil vsak mlad 
delavec, ki mu bo sledil, prav 
tak.

B.K.

TOZD Kovačnica:
Kamenšek Franc

TOZD Sidrne verige: 
Djordjevič Sreten, Mandelc 
Franc

RODILI SO SE:
Melink Gvidu iz tehničnega 
sektorja, sin Anže 
Vidic Slavki iz komercialne
ga sektorja, hči Katja 
Meterc Francu iz komerci
alnega sektorja, sin Klemen 
Frelih Stanku iz TOZD 
Orodjarna, hči Marjetka 
Bole Primožu iz tehničnega 
sektorja, sin Luka 
Dobnikar Marjanu iz tehnič
nega sektorja, hči Mateja 
Rogač Miru iz TOZD Vzdr
ževanja, sin Gorazd 
Raženj Vasu iz TOZD Vzdr
ževanja, sin Matej 
Čop Janezu iz TOZD Vzdr
ževanja, sin Blaž 
Lepir Ko vil j ki in Stojanu iz 
TOZD Kovačnice, sin Bog
dan
Jan Ljudmili iz TOZD Vija
karna, sin
Pagon Lojzki iz TOZD Vi
jakarna, sin Jure 
Zakarič Ivici iz TOZD Vi
jakarna, hči Vesna

POROČILI SO SE:
Trstenjak Karel iz TOZD 
Sidrne verige
Lukič Rajko iz TOZD Vija
karna
Hočevar Janez iz TOZD 
Orodjarna
Jeromelj Pavla iz TOZD Ve

rigama
Valand Janez iz TOZD 
Orodjarna



Verigam na kolesih 
najbolj zaupamo
Marjan Metljak

Kako omogočiti, da bi bil 
avtomobil stabilen tudi na 
gladkih, spolzkih, poledenelih 
ali zasneženih cestah, si stro
kovnjaki prizadevajo menda 
že od časov, ko je avtomobil
skim kolesom na cesti prvič 
spodrsnilo. Kdaj se je to zgo
dilo, lahko le ugibamo. Od 
tedaj dalje si proizvajalci 
avtomobilskih pnevmatik ve
dno bolj prizadevajo izdelati 
taike pnevmatike, ki bodo 
omogočale kar se da varno 
vožnjo na mokrih cestah, saj 
so kmalu prišli do prepričanja, 
da, če že »zdrsne« cesta, naj 
ne zdrsne tudi kolo. V tem 
pogledu je bil doslej dosežen 
lep napredek.

Vse nekaj drugega od mo
kre pa sta poledenela in zasne
žena cesta. Čeprav sta znanost 
in tehnika napredovala tudi v 
tej smeri, še vedno ostane 
glavno vprašanje nerešeno. 
Samo z »golimi« pnevmatika
mi ostaja avtomobil na snegu 
in ledu brez moči.

Doslej, priznavajo strokov
njaki, je bila v borbi zoper 
sneg in led na cesti uspešna 
mehanična oprema avtomobil
skih pogonskih koles v obliki

verig ali bodic. Vendar niti 
ena izmed teh dveh rešitev ni 
popolna, kajti vozni pogoji, po
sebno v zimskem času, so ta 
ko različni, da je potrebno 
zimsko opremo prilagajati 
zdaj takim, zdaj drugačnim 
razmeram na cesti.

Zimske vremenske razmere 
pri nas so zelo muhaste, tako 
muhaste, da jim mnogokrat 
tudi vremenoslovska znanost 
ni kos, kaj šele potem naša 
ugibanja, točneje povedano, 
ugibanja o snegu in ledu na 
cestah. Zato je, tako menijo 
tudi izkušeni avtomobilisti, 
pripravljati se na spopad s 
pravo cestno zimo. Avtomobi
liste, oziroma člane delovnega 
kolektiva »VERIGA« prav go
tovo zanima, kakšne prednosti 
v pogledu vame vožnje nudi 
proizvod, ki s pomočjo njiho
vih rok prihaja izpod stroja, 
»avtomobilska snežna veriga«.

Ta, sicer zveriženi členkasti 
kovinski pripomoček je, če ga 
imamo v prtljažniku, v zim
skih dneh zanesljiva, a tudi 
učinkovita rezerva, ki jo upo
rabimo, ko vse drugo odpove. 
Z verigami na pogonskih ko
lesih premagujemo dokaj vi

sok sneg na cesti, precej trdo
vratne snežne razmere, ki jih 
veter vedno znova in znova 
oblikuje v težke snežne bari
kade. Snežne verige bodo 
učinkovito sredstvo v borbi 
zoper sneg in led na cestah 
le, če bodo pravilno namešče
ne. Ne preveč na tesno, ker 
utegnejo poškodovati bočnice 
pnevmatik in nimajo najbolj
še oprijemljivosti. Preohlapno 
ali pretrgani deli verige lahko 
poškodujejo zavorne hidrav
lične elemente, blatnike, lak- 
ali električno napeljavo.

Strokovnjaki svetujejo vo
znikom, ki se v zimskem času 
odpravljajo na daljše vožnje 
ali ki zelo pogosto vozijo v 
neugodnih cestnih razmerah, 
da si z verigami opremijo vsa 
štiri kolesa, ker se tako dose
že boljše in varnejše zavorne 
učinke, pa tudi smer gibanja 
vozila je stabilnejša. Verige 
lahko montiramo na vse vrste 
pnevmatik (letne, radialne, 
zimske, ježevke). Pri vožnji 
po zaledeneli cestni površini 
je priporočljivo opremiti z 
verigami, ki naj imajo drob
nejše členke, vsa štiri kolesa. 
Po suhi, kopni cesti ne vozimo

predolgo, hitrost pa naj ne bo 
večja od 50 km na uro.

In še nekaj o čuvanju veri
ge. Snežne verige čuvamo in 
hranimo tako, da jih najprej 
očistimo in posušimo. Nanje 
razpršimo nekaj VD 40 ali po
dobnega zaščitnega sredstva, 
potem jih raztegnemo, nakar 
vse skupaj zavijemo. Na ta 
način bodo verige konzervira
ne, na suhem in vedno upo
rabne.

Snežne verige postopoma 
pridobivajo na svoji »vredno
sti«, ugledu in pomenu še po
sebno zato, ker v mnogih dr
žavah močno omejujejo upo
rabo »ježevk«. Prepovedi vož
nje z ježevkami ponekod 
veljajo že od 15.3. dalje. Tudi 
pri nas priporočajo vožnjo z 
ježevkami le v času od 15. 
novembra do 15. marca.

Toliko o dobrih starih 
»ketnah«.

Nesreče pri delu 
v oktobru in novembru

število poškodovanih delav
cev, ki so se ponesrečili v ok
tobru in novembru je za 5,5 °/o 
manjše od števila poškodova
nih delavcev v istem obdobju 
lanskega leta.

Ponesrečili so se
VIDIC MARIJA, fakturni 

oddelek, je na poti v službo 
padla in si zvila desno nogo.

PTIČEK JOŽE, TOZD Veri
gama, je hotel med obratova
njem stroja odstraniti člen ve
rige, ki mu je padel med vodi
la in ohišje stroja. Pri tem 
pa si je poškodoval kazalec 
desne roke.

NOVAK IGNAC, TOZD Ko
vačnica, je s kleščami poprav
ljal ročico, tedaj pa je njegov 
mentor vključil stroj. Klešče 
so delavcu poškodovale levo 
roko.

HANČIČ IVANKI, TOZD 
Kovačnica, je med delom pri
letel komad gradu izpod pad- 
nega kladiva v desno nogo.

PAUKO FRANC, TOZD Sidr
ne verige, je vlekel verigo s 
kavljem in je pri tem stopil 
z levo nogo korak nazaj, v 
tem trenutku je mimo pripe
ljal viličar in mu peljal čez 
peto.

DUVNJAK 2ELKU, TOZD 
Sidrne verige, je pri obrača
nju statičnega odvijala zavora 
padla na desno roko in mu 
poškodovala kazalec in sredi
nec desne roke.

AVDIČ ZIJAD, TOZD Sidr 
ne verige, je hotel na stroju 
zapreti dovod zraka, pri tem 
pa se je udaril na desno roko.

ŠABIČ ŠEMSA, TOZD Ko
vačnica, je držal orodje za 
luknjanje očesnih vijakov,

medtem ko ga je skupinovod- 
ja  popravljal, pri tem pa jo je 
ta udaril po kazalcu leve roke.

BERAVS BRANE, TOZD 
Vzdrževanje, je popravljal 
pnevmatski cilinder, ta se je 
premaknil in mu poškodoval 
kazalec na levi roki.

KEJŽAR MARJANU, TOZD 
Vzdrževanje, je pri rezanju 
ekscentra padel tujek v levo 
oko.

JAVOR GABRIELU, TOZD 
Orodjarna, je pri montaži 
zdrsnila vertikalna rezkalna 
glava iz vodila rezkalnega 
stroja. Delavec jo je lovil, pri 
tem pa je dobil udarec na 
stopalo desne noge.

BIZJAK MILANA, TOZD 
Vijakarna, je pri menjavi gla
ve stroja ta zagrabila za palec 
desne roke.

KONJEVIČ ADEM, TOZD 
Vijakarna, je praznil boben, 
pri tem pa mu je zaboj spod
neslo in ta ga je udaril na 
palec desne roke.

ZUPAN VINKO, TOZD Ko
vačnica, si je na poti v službo 
na slabi cesti zvil gleženj des
ne noge.

ARKO LEOPOLDU, TOZD 
Sidrne verige, je pri varjenju 
iskra padla na prstanec leve 
roke in ga opekla. Zaradi tega 
je nastala infekcija.

KRAGIČ STEVO, TOZD Vi- 
jakama, je pri tehtanju vzdi
gnil zabojček, pri tem pa ga 
je močno zabolelo v hrbtu.

HORVAT ANTON, TOZD 
Kovačnica, je na poti v službo 
nerodno stopil in si zvil gle
ženj leve noge.

SVD

Novi alarmni znaki
Zvezni sekretariat za ljud

sko obrambo je s pravilnikom 
o službi OJOA predpisal nove 
in za celo ozemlje SFRJ ve
ljavne alarmne znake za ne
varnost zračnega napada, jedr- 
sko-biološke ali kemične ne
varnosti, požarne nevarnosti, 
nevarnosti od naravnih nesreč 
in drugih hudih nesreč ter 
znake za prenehanje nevarno
sti.

Alarmni znaki se bodo da
jali s sirenami, z obvestili 
preko radiofuznih in razglas
nih postaj, z zvočniki, z dru
gimi ustreznimi akustičnimi 
in elektronskimi sredstvi.

Preizkušanje siren vsako so
boto ob 12. uri — isti znak 
kot za prenehanje nevarnosti 
(60 sekundni enakomerni 
znak).

Znak za prenehanje nevar
nosti se daje ob prenehanju 
nevarnosti zračnega napada, 
lahko pa tudi po naravni ali 
drugi hudi nesreči.

Kjer ni siren, se uporablja 
druge zračne naprave, vendar 
pa je treba upoštevati dolžino 
znakov, ki so zgoraj navedeni.

Za izvajanje vaj, zlasti civil
ne zaščite, se uporablja nave
dene znake šele po tem, ko 
organizator vaje o tem obve
sti upravni organ za ljudsko 
obrambo občinske skupščine 
in prebivalstvo.

štabi civilne zaščite, vod
stva gasilskih organizacij, vod
stva delovnih organizacij, po
staja milice in drugi organi, 
so dolžni z novimi alarmnimi 
znaki seznaniti svoje sestave, 
oziroma delavce.

Stanovanjska podjetja in 
drugi upravljalci zgradb, so

dolžni takoj sneti razobešeno 
navodilo občinskega štaba za 
varstvo pred naravnimi in 
drugimi nesrečami s starimi 
alarmnimi znaki in po preje
mu razobesiti novo navodilo, 
ki ga bo izdal občinski štab 
civilne zaščite.

Stare alarmne znake je tre
ba zamenjati tudi v vseh na
črtih in drugih aktih.

S tem se razveljavljajo 
alarmni znaki iz leta 1967.

Uporaba novih alarmnih 
znakov (tudi za preizkušanje 
siren), se uvede takoj.

A larm ni znaki
veljavni od 1.12.1976

------------------- 60” ------------------*

V V \ Z \ A A / \ j
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zavijajoči zvok siren v  trajanju 60 sekund.
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JEDRSKA BIOLOŠKO-KEMIČNA NEVARNOST:
zavijajoči zvok siren s  presledki v  skupnem trajanju 
90 sekund (trije zavijajoči znaki po 20 sekund in 
vm es dve 15 sekund dolgi prekinitvi).

POŽARNA NEVARNOST:
enakomerni zvok s  presledki v skupnem trajanju 
90 sekund (trije zvoki po 20 sekund in vm es dve 15 
sekundni prekinitvi).

60

60“

NEVARNOST NARAVNIH NEZGOD IN DRUGIH 
HUDIH NESREČ:
neprekinjena kombinacija treh znakov v skupnem tra
janju 60 sekund — 20 sekundni enakomerni, 20 se
kundni zavijajoči in 20 sekundni enakomerni zvok).

PRENEHANJE NEVARNOSTI:
enakomerni zvok v trajanju 60 sekund.



Rak na maternici
(več kakor 90 odstotkov bolnic z začetno obliko bolezni 
lahko popolnoma ozdravi)
Doc. dr. sc. dr. Stojan HAVLIČEK, ginekolog

Pri ženskah se pojavlja rak 
najpogosteje na spolovilih in 
na dojkah, takoj za tem pa na 
želodcu. Letno zboli v Slove
niji okrog 300 žensk za rakom 
na maternici. V skoraj 80 % 
prizadene rak na ženskih spo
je sploh najpogostejši, ali pa 
lovilih ali vrat maternice, kjer 
telo maternice. Na vratu ma
ternice se navadno pojavlja v 
dobi rodnosti, to je v dobi, ko 
ima ženska še svoje perilo, na 
telesu maternice pa največ
krat v dobi mene ali pa še 
kasneje.

Pravi vzroki za nastanek ra
ka na vratu in telesu mater
nice nam še niso znani. Ve
mo pa, |da Židinje in musli
manke redkeje obolevajo za 
rakom na vratu maternice,

Vitomir Rems, varn. ing.
V praksi se je izkazalo, da 

redno telesno utrjevanje po
večuje varnost pri delu in sto
rilnost. Na splošno redno 
športno udejstvovanje in te
lesne razgibalne vaje ob delu 
podaljšujejo življenjsko dobo, 
zmanjšujejo različna obolenja 
in invalidnost. Raziskave ne
sreč pri delu na tem področju 
so pokazale, da se samo pri
bližno okrog 20% od skupne-

kot ženske drugih veroizpove
di. To pripisujejo obrezova
nju spolnega uda pri moških 
in spolni higieni, ki jo morajo 
ženske in moški izpolnjevati 
pred spolnim občevanjem in 
po njem. Zdravniki raznih 
specialnih vej medicine se tru 
dijo, da bi s svojim znanstve- 
no-raziskovalnimi študijami 
čimprej odkrili vzročnike ra
kavih obolenj. Tehnični napre
dek in ogromno število znan
stvenikov ter tehnikov ob so
časni neprecenljivi finančni 
podpori je rodilo sen člove
štva, da bi se človek lahko 
sprehodil po luni. Zato tudi 
pri rakavih obolenjih lahko 
upamo na skorajšnji uspeh.

Ženska, ki skrbi za svojo 
spolno higieno, lahko že zgo-

ga števila nesreč pri delu pri
peti osebam, ki se več ali manj 
redno ukvarjajo s športom. 
Strokovnjaki na tem področ
ju opozarjajo, da redno šport
no udejstvovanje ni le za 
športnike, ampak za vsakogar.

Vedeti moramo, da so na
slednje vaje za kogarkoli hu
do koristne:

— redna telesna vadba eno 
do dve uri tedensko v šport-

daj opazi bolezenske spre
membe. To so izcedki iz nož
nice, nepravilnosti v meseč
nem perilu, bolečine pri obče
vanju ali pa krvavkasti izcedki 
po občevanjih. V takih prim e
rih se morajo ženske takoj po
govoriti o svojih opažanjih z 
zdravnikom, najbolje kar s 
specialistom za ženske bolez
ni. Nujno je, da bi bila vsaka 
ženska toliko zdravstveno 
prosvetljena, da bi že od 18. 
leta dalje hodila vsaj enkrat 
letno na ginekološki pregled. 
Strah pred ginekološkim pra 
gledom je že marsikatero žen
sko stal življenje, ker je tako 
zamudila pravočasni začetek 
zdravljenja.

Ženske lahko prihajajo da
nes pri nas v ginekološke am-

nem ali telovadnem društvu;
— najmanj trikrat tedensko 

nekaj minut gimnastičnih vaj 
doma;

— enkrat na teden oprav
ljen tek, izlet v naravo, vož
nja s kolesom, plavanje (v 
zimskem času drsanje, smu
čanje, sankanje).

Komisija za šport pri kon
ferenci sindikata ugotavlja, da 
se še vedno premalo delavcev 
redno ukvarja oziroma udej
stvuje v športu. Delavci se 
večkrat zatekajo po pomoč k 
zdravniku, kjer imajo boleči
ne v križu ali na drugih delih 
telesa, ki se včasih pojavljajo 
zaradi neprimerne drže pri de 
lu ali drugih neugodnih fizič 
nih obremenitev. Na to sta 
nje pa lahko tudi sami vpliva
mo s primernimi razgibalnimi 
vajami v odmoru na delov
nem mestu.

Za šoferje viličarjev pripo
ročamo nekaj primarnih raz
gibalnih vaj: kroženje ramen 
(sl. 1), nihanje z oporo (sl. 2), 
pretegovanje (sl. 3).

Število posameznih prikaza
nih vaj lahko sami poljubno 
izbiramo in pri izvajanju ne 
smemo pretiravati. Pri športu 
je pač tako, da vadimo toliko 
časa, dokler naš organizem 
normalno prenese obremeni
tev posameznih vaj.

Na koncu pa še tale nasvet
Le korajžno brez sramu se 

odločite za redno vadbo in 
spremenite ritem vašega vsak
danjega življenja in naj po
stane stalna potreba. Za šport
no udejstvovanje ni nikoli 
prepozno, zato začnite z red
no telesno vadbo, saj je rege
neracija telesa možna tudi pri 
ljudeh visoke starosti. To pa 
je dokazala praksa in strokov
njaki.

bulante oziroma k speciali
stu ginekologu brez posebne 
napotnice. Tako se lahko po 
govorijo z ginekologom o vseh 
svojih težavah in opažanjih 
morebitnih bolezenskih zna
menj. Z ginekološkim pregle
dom, ki sledi takemu pogovo 
ru, skušamo ugotoviti lego in 
velikost posameznih ženskih 
spolovil. Nato pregledamo še 
s tako imenovanim zrcalom 
vso nožnico in maternični vrat. 
S posebno optično povečeval
no napravo, ki ji pravimo kol- 
poskop, lahko na sluznici nož
nice in materničnega vratu 
pregledamo normalno sluzni
co in lahko odkrijemo more
bitne druge bolezenske spre. 
membe. Pri tem pregledu vza
memo bris iz nožnice, da z 
mikroskopom poiščemo more
bitne bakterije. Poseben bris 
pa napravimo iz maternične
ga vratu in kanala ter njegov 
razmaz preiščemo z mikrosko
pom, da bi po odluščenih ce
licah ugotovili, ali gre za mo
rebitne sumljive predrakave 
ali rakave celične spremembe 
na vratu ali telesu maternice. 
Če odkrijemo sumljive spre
membe, bolnico takoj pokliče
mo na ponoven pregled. Vse 
te preiskave so neboleče; že 
zaradi tega je strah prednji 
mi neutemeljen. Če pri mikro
skopskem pregledu brisa, ugo
tovimo spremembe, ki že moč
no kažejo, da gre za raka, po
tem napotimo tako bolnico v 
bolnišnico, kjer z zahtevnejši
mi pregledi lahko potrdijo ali 
pa o vržejo sum raka. Potrdi
tev domneve pa še ne pome
ni, da je taka bolnica že zapi
sana smrti. Več kot 90 odstot
kov bolnic z začetno obliko 
raka na vratu ali telesu ma
ternice z današnjimi vrstami 
zdravljenja lahko popolnoma 
ozdravimo. Čim prej odkrije
mo predrakave spremembe ali 
začetnega raka, tem laže in 
uspešneje jih zdravimo in 
ozdravimo!

Žal, pa mnoge ženske pride
jo prvič na ginekološki pre
gled šele, ko je rak že močno 
napredoval. Vedno znova ugo
tavljamo, da je bil razlog od

lašanja strah in sram pred gi
nekološkim pregledom in pa 
varljivo upanje, da bodo iz
cedki in druge nepravilnosti 
— znanilci raka, sami po sebi 
minili. Tako so zamujeni me
seci in hkrati tudi možnost za 
uspešno zdravljenje.

Raka na maternici zdravimo 
predvsem z operacijo ali pa 
z obsevanjem. Kakšno zdrav
ljenje bomo izbrali, je odvis
no od starosti, obsežnosti sa
mega rakavega procesa in pa 
seveda tudi od stanja drugih 
organov, kot so srce, pljuča 
itd. Vrsto zdravljenja izberejo 
zdravniki specialisti, ki se 
predvsem ukvarjajo z zdrav
ljenjem raka na ženskih spo
lovilih.

V Sloveniji smo zelo napre
dovali v odkrivanju zgodnjega 
raka na maternici. Uspehi ni
so izostali. Vse več žensk pri
haja redno na polletne ali vsaj 
na letne ponovne preglede v 
ginekološke ambulante. V 
zadnjih dveh letih že opaža
mo, da je manj novih prime
rov raka na vratu maternice. 
To vsekakor lahko pripišemo 
odkrivanju in zdravljenju za
četnih bolezenskih sprememb 
na vratu maternice, ki bi se 
kasneje zanesljivo sprevrgle v 
raka. Vendar pa še vse pre
malo žensk prihaja na redne 
ginekološke preglede! Mnoge 
pridejo šele takrat, ko jih k 
temu prisilijo bolečine ali ne
pravilne močne krvavitve. 
Uspeh zdravljenja v takih pri
merih, ko je bolezen že zelo 
napredovala, pa je veliko slab
ši. Ženske, ki so umrle za ra
kom na maternici, so si, žal, 
velikokrat same ukrojile svo
jo usodo, največkrat prav za
radi odlašanja s pregledom.

Zdravljenje ni važno le za 
žensko samo, temveč tudi za 
njeno družino in otroke, ki jo 
v svoji nedoletnosti nujno po
trebujejo. Ker je za uspešno 
zdravljenje raka nujno, da ga 
zgodaj spoznamo in čimprej 
ustrezno zdravimo, naj vsaka 
ženska skrbi za spolno higie
no, se skrbno opazuje in hodi 
redno na ginekološke pregle
de!

Redno telesno utrjevanje 
povečuje storilnost in varnost



Sport
Franci Vovk

Z zaključkom leta so tudi 
športniki sklenili tekmovanja, 
nekateri bolj, drugi manj 
uspešno. Pa poglejmo, kako 
so se na tekmovanjih v zad
njih dveh mesecih leta odre
zali naši predstavniki.

Občinsko sindikalno prven
stvo v odbojki je žal minilo 
brez naše udeležbe. Nekoliko 
zaradi neresnosti nekaterih, 
nekoliko pa zaradi za nas ne
ugodnega termina, saj je tek
movanje potekalo ravno v ča
su, ko smo v Verigi organizi
rali delovno akcijo na Primor
skem. Na prvenstvu so zma
gali odbojkarji Plamena, ško
da, da se tekmovanja nismo 
udeležili, saj bi bilo realno pri
čakovati, z ekipo, ki jo lahko 
sestavimo, vsaj 2. do 3. me
sto.

Bolje smo se pripravili za 
prvenstvo Slovenskih železarn 
v odbojki, ki je bilo 27. 11. 
1976 v novi telovadnici ŽIČ 
na Jesenicah v organizaciji ko
misije za šport in rekreacijo 
železarne Jesenice. Pred tek
movanjem smo organizirali 
pet treningov, vendar smo na 
tekmovanje kljub temu odšli 
s precejšnjo mero dvomov o 
lastni zmogljivosti. Pomeriti 
smo se morali z ekipami ko
lektivov, ki že več let načrtno 
gojijo odbojko in tudi nasto
pajo v raznih ligaških tekmo
vanjih. No, res se je izkazalo, 
da po kvaliteti nekoliko izsto
pajo ekipi Železarn Ravne in 
Jesenice ter ekipa Plamena iz 
Krope. Končni zmagovalec 
ekipa Železarne Ravne, je prav 
s tema dvema ekipama imela 
največ opraviti. Najlepša tek

ma je bila prav gotovo med 
Ravenčani in Jeseničani, ki so 
jo po ogorčeni borbi in s te
žavo dobili prvi.

Naši so se dobro borili. 
Kljub temu, da so prve tri 
tekme z ekipami Jesenic, Ra
ven in Plamena, so še imeli 
toliko moči, da so brez večjih 
težav premagali ekipo Žične 
iz Celja z 2:0.

Končni vrstni red pa je ta
kle:

1. železarna Ravne 2. Žele
zarna Jesenice, 3. Plamen Kro
pa, 4. Veriga Lesce in 5. Žič
na Celje.

13. 11. smo se udeležili tudi 
prvenstva SŽ v keljanju, ki ga 
je organizirala OOS TOVIL v 
Ljubljani. Tekmovanje je bilo 
precej naporno, saj je moška 
ekipa tekmovala v disciplini 
4 X 200 lučajev, ženska pa v 
disciplini 3 X 100 lučajev. Tek
movanja smo se tokrat udele
žili z moško in žensko ekipo. 
Razveseljivo je, da smo en
krat brez težav lahko sestavi
li tudi žensko ekipo. Pa tudi 
naše predstavnice Stržinar Cil
ka, Teskač Marjana in Grabri
jan Marjana so se enakovred
no pomerile z ostalimi tekmo
valkami.

Rezultati: Moški — ekipno:
1. Železarna Ravne, 2. Železar
na Jesenice, 3. Železarna Što
re, 4. Žična Celje, 5. Tovil, 6. 
Veriga, 7. Plamen in 8. Meta
lurški inštitut.

Ženske — ekipno: 1. žele
zarna Ravne, 2. Železarna Što
re, 3. Železarna Jesenice, 4. 
Veriga, 5. Metalurški inštitut.

Občinskega sindikalnega pr
venstva v kegljanju smo se 
udeležili z večjimi ambicijami. 
Prijavilo se je namreč 72 čla
nov kolektiva. Na tekmovanju 
se je nato zopet zgodilo to, 
kar je pri nas postalo že sko
raj pravilo. Za tekmovanja se 
prijavi precej tekmovalcev, 
udeležil se ga pa običajno ko
maj polovica. No, tokrat je 
prišlo na kegljišče v Grajskem 
dvoru 45 članov našega kolek
tiva. Startnino, ki je znašala 
10 din na tekmovalca, pa smo 
morali seveda plačati za vse 
prijavljene tekmovalce.

Bilo pa je to najbolj mno
žično občinsko sindikalno pr
venstvo. Nastopilo je 552 tek
movalcev in 109 tekmovalk. 
Tekmovali so 11 dni in bolj se 
je tekmovanje bližalo koncu, 
bolj je bilo zanimivo. Tako 
ekipno, kot tudi posamezno so 
se na vrhu stalno menjavale 
druge ekipe in posamezniki. 
Kaj pa naši? Zadovoljni smo 
lahko pravzaprav samo z uvr
stitvijo ženske ekipe, saj so 
Teskač Marjana, Stržinar Cil
ka in Kavčič Branka, zasedle 
v konkurenci 20 ekip odlično 
2. mesto. Zmagale so tekmo
valke iz Otoč. Z malo več sre
če bi se lahko bolje uvrstile 
tudi moška ekipa, ki je zased
la 4. mesto. Nastopilo je kar 
45 ekip. V skupni uvrstitvi, 
upoštevajoč vse moške in žen
ske, pa smo zasedli z 99 toč
kami drugo mesto. Prva je 
bila ekipa Iskre iz Otoč, ki je 
dosegla 119 točk. Povedati je 
treba, da je v tej ekipi nasto
pilo toliko tekmovalcev, koli
kor je bilo prijavljenih. Ce bi 
bilo tudi pri nas tako, bi se

veda po takem sistemu točko
vanja, mesti lahko zamenjali.

REZULTATI:
Ekipno — ženske:
1. Iskra Otoče (584), 2. Ve

riga (557), 3. LIP Bled (557) 
itd.

Ekipno — moški:
1. Elan (1088), 2. Iskra Oto

če (1076), 3. GG Bled (1073),
4. Veriga (1073) itd.

Posamezno — ženske:
1. Kapus Marija,

Almira (200)
4. Teskač Marjana,

Veriga (189)
5. Stržinar Cilka,

Veriga (189)
13. Kavčič Branka,

Veriga (179) itd.

Moški — posamezno:
1. Jank Josip, JLA (251)
8. Pungerčar Franc,

Veriga (227)
32. Harinski Jože,

Veriga (214)
44. Valant Jože,

Veriga (212) itd.
Tako so letošnja tekmova

nja v okviru občinskih sindi
kalnih prvenstev končana. 
Zaključek bo v soboto, 18. 
decembra, ob 17. uri v festi
valni dvorani na Bledu. Na za
ključni slovesnosti letošnjih 
delavskih športnih iger bodo 
podelili pokale in priznanja 
najboljšim ekipam.

S tekmovanjem v odbojki 
so se končala tudi tekmova
nja v okviru SŽ. Koncept teh 
tekmovanj bo v prihodnjem 
letu nekoliko drugačen. Na 
zadnjem sestanku komisije za 
šport in rekreacijo pri KOS 
SŽ na Ravnah smo se po te
meljiti razpravi odločili, da bo 
prihodnje leto prvenstvo SŽ 
v treh delih:

— na Jesenicah, v organiza
ciji Železarne Jesenice, zim
ske panoge (veleslalom, san
kanje in smučarski teki). Pr
venstvo bo predvideno v fe
bruarju;

— v Štorah in Celju, v or
ganizaciji Železarne Store in 
Žične, v juniju, naslednje pa
noge: kegljanje, košarka, atle
tika, balinanje, ribolov in na
mizni tenis;

— na Ravnah, v organizaci
ji železarne Ravne, v drugi po
lovici septembra pa tekmova
nja v streljanju, odbojki, ša
hu, nogometu in plavanju.

Tako organizirana tekmova
nja bodo vsekakor privlačnej
ša in verjetno deležna večje 
pozornosti. Ravno tako nam
reč sedaj manjka srečanje 
športnikov SŽ, skoraj vsa so 
potekala bolj ali manj ano
nimno in brez večjega odme
va.

if***********************

AVTO-MOTO DRUŠTVO 
RADOVLJICA

nas vabi, da se včlanimo v 
njihove vrste. Vsem doseda
njim članom pa sporoča, da 
je članski material že priprav- 
Ije in jih bodo akviziterji obi
skali na domu v decembru in 
januarju.

Obenem sporoča, da spreje
ma interesente za opravljanje 
izpita inštruktorja praktične 
vožnje za voznike motornih 
vozil.

Uradne ure vsak ponedeljek 
in četrtek v društveni pisarni 
Ljubljanska cesta, od 18. do
20. ure. Telefon 75-780.

REKLI SO

— Najzanesljivejše sredst
vo, s katerim lahko pahnete 
v nesrečo svojega otroka je, 
da mu dovolite početi vse kar 
se mu zahoče.

Rousseau

— Za žene je zakon kome
dija, ki se začne s svatbo, za 
moške tragedija, ki se konča 
s smrtjo.

Saphir

— Moški si žele biti prva 
ljubezen žene — žene pa zad
nja ljubezen moškega.

Mlada plavolaska je med 
praktičnim poukom vožnje 
vprašala inštruktorja avto šo
le, ali je res, da človeka stre
se elektrika, če stopi na trač
nice cestne železnice.

»Seveda je res«, je dejal in
štruktor, »vendar se morate 
istočasno z drugo nogo dotak
niti električne žice zgoraj nad 
cesto!«

V alj«  z a  ž en sk e , k i  r a d e  k le p e ta jo  i n  m oške, k i  ne m arajo  b re z a lk o h o ln ih  p i j a č ,  t e r  z a  v se , k i  p redčasno  zap u šča jo  svo ja  delovna 
B ea ta - Ne v e l j a  p a  za  t i s t e ,  k i  v e r ja m e jo , da se  cene v l e t u  1977 ne bodo poveča le  in  da i n f l a c i j e  ne bo.

v o « » « «  I I .  I ___u .  I

Z denarjem  p r i j a t e 
l j e v  ne  b o s te  p r id o 
b i l i .  Če b o s te  tak o  
n a d a l j e v a l i ,  b o s te  
o s t a l i  b re z  h l a č .  
U re d ite  sv o je  sp o ln o  
ž iv l j e n j e  na n a ra v e n  
n a č in . Zenske n a j  
b o l j e  p a z ijo  na  svo 
jo  z u n a n jo s t .

LEV 24. 7.-23.1.
Z ares s t e  p r a v i  l e v ,  
toda  ne g r i z e t e .  Na 
dopust ne h o d i te  v 
A frik o , ker se  lah k o  
v rn e te  v k l e t k i .  Sa
mo v tem i lah k o  poka
ž e te  sv o je  n e ž n o s t i .  
Kar s t e  l a n i  p r i č a 
k o v a li ,  p r id e  l e t o s .
K o site  va to  v u š e s i h ,  
drugače vas bo b o l e 
la  g l a v a .

■IBI n. 2_21. 3.
V l e t u  1977 vam obe
ta j o  v e l ik o  p o to v a 
n ja  v t u j in o ,  o d p r i 
t e  d e v iz n i ra č u n . Ha 
s e s ta n k ih  manj d eb a
t i r a j t e ,  r a j e  v eč  po 
s l u š a j t e  d ru g e . L ju 
bezen vam d e la  t e ž a 
v e . P a z i te  na spod 
n je  okonč ine .

**
Sto Onf Mt

OVEN 22. 3. -  20. 4.

Spopad s šefom , pa 
n ič  z a to ,  s a j  b o s te  
izgubo n a d o k n a d ili  s  
ponosom. P reveč se  r e  
d i t e ,  zakonsk i d ru g  
se  v as bo r e š i l  samo 
z o d s tre lo m . P o i š č i 
t e  s i  drugo d ružbo , 
k e r  vas n a v id e z n i 
p r i j a t e l j i  i z k o r i š č a 
jo

DEVICA 24. S_23.1.

Vaša z u n a n jo s t j e  š e  
k a r  v re d u , ne po 
t r e b u je t e  o g le d a la .  
Če im ate  p o s te l jo  
s t a b i l n o ,  jo  m ak s i
malno o b rem en ite , ne 
bo vam ž a l .  T i s t i , k i  
vas v a b i v Gamoto, je  
lovec  na t r o f e j e . Izo  
g i b a j t e  se  s t r a n s k ih  
p o ti  in  temnih p a r 
kov.

EHTNICA 24. » . - 2 3 .  II.

Im ate sm ise l za  t e h n i 
k o . P a z i t e  se  k r a tk e 
ga s t i k a .  O p u s ti te  
šp o r tn o  s ta v o . Ženske 
n a j  pozim i n o s i jo  
k r a tk e  su k n je , p o l e t i  
pa. k a v b o jk e . P o slu žu j
t e  se  tr im  s t e z a .  Na 
le to v a n je  p o jd i te  v ' 
n u d i s t i č n i  camp. V za 
kon ne s i l i t e .

BIK 21. 4 . - 2 1 .  3.

T rda buča s t e ,  še  b e 
dak b i vam z a v id a l .  
Denar m ečete b re z  h a 
s k a . Č rno laska , k i  
vam p ra z n i žepe, vam 
bo p o k aza la  ro g e . Ne 
h o d ite  na  sprehode v 
n a rav o , d o k le r  j e  od 
p r t - l o v .  Ne g l e j t e  
n a d a lje v a n k .

KORE!JON 24. M .- 2 2 .  II .

Med vožn jo  ga r a d i  
s r k a te ,  k u p ite  s i  
k o lo , kmalu ga b o s t  
p o tr e b o v a li .  L ju b e
zen g re  sk o z i ž e lo 
d ec , vaš p a r tn e r  jo  
malo z a u ž i je .  Ne 
s t i k a j t e  po lu k n ja h , 
n o s i te  temna o č a la ,  
čaka vae p r e s v e t la  
p r ih o d n o s t.  Ne J e j t  
Jo g u r ta .

DVOJČKA 22. 3 . - 2 1 .  4.

Ne d r u ž i te  se  z d e 
v ic o , zakona se ne 
b o j t e ,  p lo d n i s t e  
k o t zem lja  in  o tro k  
ne bo m an jka lo . P r i 
p o ro ča jo  vam, da u -  
p o r a b l ja te  zavore v 
pravem č a s u . Ne pod 
c e n ju j te  z a š č i tn a  
s r e d s tv a .

TBEI.EC 2J. II.-22. a
O d lo ž ite  o ro ž je ,  
vo jn e  ne b o . Vaše 
m iro lju b n e  p u šč ic e  
bodo z a d e le  v č rn o , 
če  o h ra n i te  m irne 
ž iv c e . P o s t a l i  b o s
t e  ž r te v  s p l e t k a r l j .  
P o iš č i t e  s i  p a r tn e r 
j a ,  k i  j e  z ap o s len  
v banki a l i  v s a j  na 
o b č in i .  Ne j e j t e  

« sna .

» AK 22. ». -  23. 7.

Šefu se  ne p r i l i z u j 
t e ,  r a j e  p o t r e p l j a j 
t e  njegovo ta jn ic o  
po z a d n j i c i .  O p u s ti
t e  r a z g la b l j a n ja  o 
komunal, v p r a š a n j ih .  
P r o t i  rak u  s t e  v 
spodnjem d e lu  t e l e s a  
im uni» Kavbojke vam 
ne p a še jo .

lazoeou n. it.-m. I.

Ne p r e p i r a j t e  se  z 
s o ro d n ik i.  L e ta  ne 
s k u š a j te  s k r i v a t i ,  
r o j s t n i  datum j e  n a 
p is a n  s tušem . V t u 
j i n o  ne v o d ite  zakon
skega dtntga, k e r bo 
s t e  im e li n e p r i j e tn o 
s t i  s c a r in ik i»  Zen
ske ne h o d ite  v moš
ka s t r a n i š č a ,  ker 
lahko zan o site»
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Reševalcem nagradne kri
žanke bodo razdeljene tri de
narne nagrade: 100 din, 60 din 
in 40 din.

REŠITVE SPREJEMAMO
DO 28. 12. 1976.
Za križanko, objavljeno v 

VERIGI št. 5/76, smo dobili 19 
rešitev.

Nagrade so z žrebom razde
ljene takole:

Prva 100 din je pripadla TO
NEJO DORI iz Verigarne, 
druga 60 din JELENC BOŠT
JANU — vajencu in tretja 
40 din BERTONCELJ MARJA
NU iz Vzdrževanja.

REKLI SO
—- Za vsako stvar se z večjo 

vnemo ženeš, kot jo potem  
uživaš. Shakespeare

— Jok in smeh sta dvojč
ka in ju žene ne ločijo.

V. Cundrič

— Samo dva načina sta, da
se človek vzdigne: z lastno ve
ščino ali z neumnostjo dru
gih. La Bruyere

— Izkušnje so najboljša šo
la, samo šolnina je zelo dra
ga. Sartre

VERIGA je glasilo delov
ne organizacije Sloven
ske železarne — Tovar
na verig Lesce. Ureja ga 
uredniški odbor: Niko
Buiut — urednik, Jože 
Ješe — odgovorni ured
nik, Franc Ankerst In 
Marjana Kozamernik. Fo
tografska oprema: Miha 
Polda. Tisk: Tiskarna

Ljubljana
Glasilo je po 7. točki 36. 
člena Zakona o obdav
čenju proizvodov in sto
ritev v prometu (Ur. list 
SFRJ, št. 33/72) in mne
nju sekretariata za in
formacije SRS, prosto 
plačila prometnega dav

ka.

Program kina Radovljica
TEDIUM, ameriški barvni ve

stern film, 17. 12. ob 20. uri,
18. 12. ob 18. uri 

PRIŠLI SO PONOČI, ameriški 
barvni film, 20. 12. in 21. 12. 
ob 20. uri, 25. 12. ob 18. uri 

PRVI SPLITSKI ODRED, jug. 
barvni vojni film, 22. 12. ob 
20. uri

SUPER DIABOLIK — ARGO
MAN, ameriški barv. pusto
lovski film, 23. 12. ob 20. uri 

AFRIŠKA ZVEZA, italijanski 
barvni film, 24. 12. ob 20. 
uri, 26. 12. ob 18. uri 

SMRT POD PALMAMI, zah. 
nemški barvni film. 25. 12. 
ob 20. uri, 26. 12. ob 16. uri 

ŽIVA TARČA, amer. barvni 
kriminalni film, 27. 12. in 
29. 12. ob 20. uri, 1. 1. ob 
15. uri

PEKLENSKI STOLP, ameri
ški barvni film, 28. 12. in 30.
12. ob 19.30, 1. 1. ob 17. in 
20. uri

KITAJSKA ČETRT, ameriški 
barvni film, 31. 12. ob 20. 
uri, 2. 1. ob 15.30 in 17.45 

POINT BLANK, amer. barvni 
kriminalni film, 2. 1. in 3. 1. 
ob 20. uri, 3. 1. ob 16. uri

KOMISAR BREZ KOLTA, ita
lijanski barvni film, 3. 1. ob 
ob 18. uri, 6. 1. ob 20. uri

LET NAD KUKAVIČJIM GNE
ZDOM, ameriški barvni film,
4. 1. in 5. 1. ob 20. uri 9. 1. 
ob 16. in 18. uri

ODDALJENA TROBENTA, 
amer. barvni vestern film,
7. 1. in 9. 1. ob 20. uri, 8. 1. 

ob 18. uri
INŠPEKTOR JE PADEL Z 

NEBA, mehiški barvni za
bavni film, 8. 1. in 10. 1. ob 
20. uri

TARZAN IN SIRENE, ameri
ški pustolovski film, 6. 1. ob 
18. uri, 9. 1. ob 10. uri

VSI ZA ELDORADO, ameriški 
barvni film, 11. 1. in 12. 1. 
ob 20. uri

NEPREMAGLJIVI, hongkon- 
ški barvni film, 13. 1. ob 20. 
uri

GREŠNICA, italijanski barvni 
film, 14. 1. ob 20. uri, 15. 1. 
ob 18. uri

FRANCOSKA ZVEZA ŠT. 2, 
ameriški barvni kriminalni 
film, 15. 1. in 17. 1. ob 20. 
uri, 16. 1. ob 18. uri


